
فقط بازنگری شود، حل نشود!
 معاون اجرایی رئیس جمهور از دستور رئیس دولت به وزارت ارتباطات و شورای عالی 

فضای مجازی درباره بازنگری در فیلترینگ خبر داد. عضو کمیسیون فرهنگی به 
خراسان می گوید: باید ببینیم از فیلترینگ چه کسانی سود می برند!
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  خدایا؛ جوابی  قاطع  و کوبنده  به  جنایات   •
ددمنشانه   رژیم  صهیونیستی  بده!

قوانین  • وضع  با  دام پزشکی  سازمان  چرا   
ناکارآمد برای مصرف کنندگان و مردم عادی 

مشکل ایجاد می کند و باعث تورم می شود؟
آخ جون! به  پاس  برگزاری  اولین  نماز جمعه  •

  در کشورمان  به  امامت  حضرت  آیت  ا...  طالقانی 
رسمی   و  ملی   تقویم   سال  در  هر   ۱۵مرداد 
کشورمان  به  نام »روز نماز جمعه« ثبت  و درج  و 

نام گذاری  شد!
تولید  • رانت  اون  از  اگه  گرامی  حضرات 

خودروهای آشغال که مصرفشون بالای ۱2 
درصده  یه کم سیر شدین، اجازه واردات خودرو 
رو بدین تا مصرف بنزین حداقل ۵0 درصد کمتر 
بشه. سود اون ۵0 درصد مصرف  بنزین رو به 
جای همین رانت بذارین بره تو جیب عمیق تون 
که هیچ وقت پر نمی شه؛ ولی لااقل با سلامت 
مردم و اعصاب و روانشون بازی نکنین یعنی شما 
اینو نمی فهمین که همه اش روی افزایش قیمت 

بنزین مانور می دین؟
 طرح ترافیک گذاشتن خودروهای بالای 80  •

کیلومتر سرعت 3 روز توقیف شود پارکینگ های 
راهور جایی ندارن بعدش چند روز توی ستاد 
ترخیص پلیس راهور به علت شلوغی و نبود 

پرسنل اذیت می شیم.
درد دل های سفر به شهر بندرعباس و کثیفی  •

شهر  و بی نظمی و عدم پاکیزگی مراکز اقامتی  و 
اذیت کردن مسافران توسط خانه آپارتمان های 
اقامتی بندر عباس، همگی نشانه نبودن یا 
کمبود نظارت های اون شهر بندری مشهور  
است و  جای تاسف برای دولتمردان در بندر 
عباس. خدا نگه دار  مدیران  شهری در شهر 

خودمان مشهد باشه.
تحصیلات  • کدام  مقدم  مصباحی  آقای 

دانشگاهی مرتبط و تجربه وزارتی در دولت های 
مختلف در کارنامه خود دارد که اظهار نظر 
از  ایشان  نیست  بهتر  کند.  می  اقتصادی 
فعالیت ها و تخصص و تجربه های خود اول بگوید 
تا مردم بیشتر ایشان را بشناسند. آن چه گفتند 
اکثر مردم بازار خیلی بهتر از ایشان وضع موجود 
را تجزیه و تحلیل اقتصادی می کنند و می دانند .

ریاست محترم بانک مرکزی ایران دستور  •
فرمایید پرس روی سکه ها را بانک انجام دهد. 
هر سکه یک بارکد و لیبل با مهر بانک داشته 

باشد تا جلوی تقلب گرفته شود.
اگر هر دولتی مشکلات را گردن دولت قبلی  •

بیندازد کار درستی نیست چون دولت بعد از 
این دولت هم همه مشکلات را گردن این دولت 

خواهد انداخت.
منوی   • ژاپن    در  در  رستورانی   شگفتا!   

غذایی اش      سیلی  می فروشد یعنی  پول  می دی 
 سیلی  می خوری!

 چطور ممکنه یک نفر به بهانه چای، چند  •
حتما  بکشه؟  بالا  تنهایی  رو  دلار  میلیارد 
همدستان زیادی داشته. چرا به عنوان یک 

رسانه پیگیر این موضوع نیستید؟
عزیزی که درباره خراسان و خانم منصوری  •

نظر داده اید! این شما هستید که از بی طرفی 
خراسان  می سوزید. خانم منصوری را خود 
اصلاح طلبان هم قبول ندارند. به خراسان 

شریف و بی طرف تهمت نزنید.
 نمایندگان محترم مجلس  آذر ماه هم رو به  •

اتمام است. قرار شد که حق التدریس معلمان 
امسال ماهانه پرداخت شود هنوز خبری از 

پرداخت نیست. لطفا پیگیری بفرمایید.
لطفا موضوع تبدیل وضعیت معلمان پیمانی  •

طرح مهرآفرین را با جدیت پیگیری نمایید. چرا 
مجلس تبدیل وضعیت ما را حدود یک سال است 
مصوب کرده اما آموزش و پرورش اجرا نمی کند.

 وقت آن رسیده که کلیه نیروهای انتظامی و  •
امنیتی با دارندگان خودرو با چراغ های ال ای 
دی  یا چشمک زن آبی و قرمز و زرد که امروزه 
مد شده برخورد قاطع داشته باشند عموما الان 
ایران شده کشور خر تو خری  هر کی هرکاری 

دلش خواست می کنه. دقیقا شده شهر هرت!
اقتصاد رو درست  • می گن رئیسی اوضاع 

کرده! خب ما هم خوشحال می شیم اگه درست 
و حسابی درست شده باشه. صبرمون زیاده اگه 
سال دیگه با نامزد شدن ترامپ دلار بالا نرفت 
و باز با رئیس جمهور شدن  ترامپ دوباره بالا 
نکشید  و باز با اولین نطق بعد ریاست جمهوری 
و باز با مجدد دلار بالا نکشید و دوباره با اولین 
تهدید دوباره دلار نرفت بالا .اون وقت می 

فهمیم که حرف  شما درسته.
 به عنوان بازنشسته فرهنگی خواستم برای  •

آگاهی عزیزان و اولیا بگم درگذشته سطح فکر 
خانواده ها با الان برای یادگیری فرزندانشان 
برای  اولیا  خود  داشت.  زیادی  تفاوت 

سوادآموزی اصرار به سخت گیری داشتن ولی 
به نظرم تشویق حرف اول رو می زنه. درضمن 
دوستی گفته بود روزنامه خراسان حکومتیه! 
باید بگم درسته ما همه ایرانی هستیم و زیر نظر 

حکومت اسلامی ایران.
جماعت  • این  منطق  نظر  از  چطور    

بی منطق،گرفتن عکس از بی حجاب ها تعدی 
به حریم خصوصی شهروندی محسوب می شود 

اما کشف حجاب نه؟!
 این چه وضعیت تاسف باری است؟ لایحه  •

حجاب که آش دهان سوزی هم نیست یک سال 
است به این طرف و آن طرف پاسکاری می شود!

 مدارا با کشف حجاب یک شیوه براندازی  •
است.
 مسئولان عزیزی که می گویند حجاب مسئله  •

از خود بپرسند پس چرا  فرعی کشور است 
دشمنان خارجی و داخلی سنگین ترین تهاجم 
تاریخ خود را بر روی حجاب و دین متمرکز کردند 

و نه اقتصاد؟
 تنها مرحله اول امر به معروف تذکر است  •

اما دو مرحله دیگر آن جنبه تنبیهی دارد. پس 
مسئولان گرامی ما در قضیه حجاب در همان 

مرحله اول به دام افتاده و گیر کرده اند!
 از همان روزی که مشخص شد مسئولان به  •

جای اجرای قانون فعلی روی به نگارش لایحه 
حجاب آورده اند، مشخص بود اراده پولادین در 
قبال برخورد با بی حجابی وجود نخواهد داشت!

این گشت های حجاب پلیس تعدادشان  •  
خیلی کم و انگشت شمار است. نباید میدان 

خالی شود که اوضاع حجاب برخواهد گشت.
یعنی  • صداوسیما  در   2 خبر  شبکه  ایجاد   

هدردادن بودجه بیت المال  چون هر نفر در یک 
لحظه بیشتر از یک کانال را نمی تواند ببیند.

 آقای رئیس جمهور شما که مدعی عدالتی!  •
2۴ سال پیش لیسانس کشاورزی گرفتم. هیچ 
دولتی هیچ کاری برای کار و آینده مهندسان 
برنامه  کشاورزی نکرد. واقعا عدالته؟ هیچ 

نداشتن!
چیز  • همه  مسکن  ملی  نهضت  طرح  برای   

مبهمه. فقط می گن پول بریز! خب من مستاجرم 
درآمد آن چنانی ندارم چه جوری پول دربیارم؟ 
از کجا بیارم؟ به خرج زندگی خودم موندم این 
جوری می خواین خانه دار کنین با این قسط 

های بالا اصلا نمی شه خانه دار شد.
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 9مطالبه از عالی ترین مرکز فرهنگی کشور

شورای عالی انقلاب فرهنگی که از 
جمله ابتکارات بنیان گــذار انقلاب 
اسلامی است و به عنوان عالی ترین 
ــور شناخته  ــش ــز فــرهــنــگــی ک ــرک م
ــود، روز گذشته وارد ســی و  ــی ش م
نهمین ســال تاسیس خــود شــد. در 
مورد شورای عالی انقلاب فرهنگی 
منصفانه این جمع بندی را می توان 
داشت که ظرفیت های بالقوه اش را 
آن چنان که باید بالفعل نکرده است. 
براین اساس حسب دغدغه های رهبر 
انقلاب مطالباتی از شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی که روســای سه قوه 
در آن عضویت دارند و ریاست جمهور 
رئیس آن است و مصوباتش در حکم 

قانون است، قابل طرح است:
۱. ضــرورت وجــود پیوست فرهنگی 
برای همه  موضوعات و مسائل مهم در 
عرصه های مختلف اعم از موضوعات 
اقــتــصــادی، ســیــاســی، اجتماعی و 
دستور  در  بایست  مــی  علمی  حتی 
ــورای عالی انقلاب فرهنگی  کــار ش

قرار بگیرد.
2. برنامه ریزی مدون شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برای فعالیت های 
فرهنگی کشور به عنوان اتاق فرمان 
امری ضروری به نظر می رسد چرا که 
نمی توان انتظار داشــت که فرهنگ 
کشور اعم از فرهنگ عمومی، فرهنگ 
به  دانشگاهی،  فرهنگ  و  نخبگان 

خودی خود پیش برود.
3.نظارت و هدایت مجلس و دولت در 
خصوص مسائل فرهنگی به گونه ای 
باید باشد که  دستگاه های مختلف 
عمومی  فرهنگ  جــریــان  قــبــال  در 
کشور خود را مسئول بدانند؛ در واقع 
همان طور که حساسیت و مواجهه 
حکیمانه با پدیده ها و مسائل مخرّب 
فرهنگی از وظایف نظارتی حکومت 
است می بایست همه  ارکان حاکمیت 
در قبال مسائل فرهنگی و فرهنگ 

عمومی کشور پاسخگو باشند.
ــه هـــایـــی که  ــارضـ ۴. از جــمــلــه عـ
متاسفانه با آن مواجه هستیم، تغییر 
با  همزمان  فرهنگی  رویــکــردهــای 
تغییرات سیاسی در کشور است؛ لذا 
یکی از مسائلی که می بایست برای 
آن تدبیر کرد، این است که موضوع 
تابع تغییرات  نباید  فرهنگ کشور، 
در جریانات سیاسی باشد و حرکت 

فرهنگی کشور ضمن برخورداری از 
ثبات، می بایست از روزمرگی خارج 

شود.
 ۵.شــورای عالی انقلاب فرهنگی به 
مسائل زیرساختی و اساسی بپردازد 

و از ورود به جزئیات پرهیز کند.
6. ضمانت اجرای مصوبات شورای 
عالی انقلاب فرهنگی از جمله مسائل 
شوراست که به نظر می رسد با توجه 
به حضور رئیس قوه  مجریه، رئیس قوه  
مقننه و قانون گذاری  و وزرا و مسئولان 
ــورد اجــرای مصوبات  مربوطه  در م
شورای عالی انقلاب فرهنگی مشکلی 
وجود نداشته باشد؛ اما تجربه نشان 
ــورا ضمانت  داده یکی از مسائل ش
اجــرایــی مصوبات آن اســت که لازم 
است برای آن تدبیری اندیشیده شود، 
شاید راه حل آن نظارت خودِ شورا بر 

نحوه  اجرای مصوباتش باشد.
ــد و شناخت دقیق  ــرورت رص ــ 7.ض
پدیده های نوظهور تهاجم فرهنگی 
جمله  از  ــور  ــش ک بــه  ورود  از  قــبــل 
ــی بایست  ــه م مــوضــوعــاتــی اســت ک
ــورای عــالــی انقلاب  مـــورد تــوجــه شـ
فرهنگی باشد؛ چرا که دیر فهمیدن 
و دیر جنبیدن  فرصت اقدام مناسب 
ــه مــوقــع و حکیمانه را  و مــواجــهــه ب
از تصمیم ســازان و تصمیم گیران و 

مجریان سلب می کند. 
8.ضرورت توجه شورا به آسیب های 
اجــتــمــاعــی و عــلــل فــرهــنــگــی آن و 
حل های  راه  بــررســی  و  ریشه یابی 
مسائلی همچون طلاق، فسادهای 
مالی و بزه کاری  از جمله مطالبات 
رهبر انقلاب اســت که در ایــن مورد 
شورا در سالیان گذشته گزارش های 
قابل تاملی را تهیه و ارائه کرد اما به نظر 
می رسد موضوع آن چنان که باید، یا 
پیگیری نشده است یا درباره آن اطلاع 

رسانی مناسب صورت نگرفته است. 
9. از جمله مهم ترین مطالبات رهبر 
ــلاب از  شـــورای عــالــی انقلاب  ــق ان
ــال گذشته  ــی ۱0 سـ فــرهــنــگــی ط
در زمینه  عــلــوم انــســانــی بــه عنوان 
اساسی ترین کار،  اقدام برای  تدوین 
علوم  تحول  فلسفی  و  علمی  مبانی 
ــت مطالبه ای که  انسانی بــوده اس
شورای عالی انقلاب فرهنگی خوب 
است با توجه به اهمیت و ضرورتش در 

مورد آن گزارش دهد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی: 

 18 هزار دانشجوی دکتری 
جوان انقلابی جایگزین اساتید 

حق التدریس شدند 

نشسـت صمیمانـه محمدمهـدی طهرانچی رئیس دانشـگاه 
تشـکل های  نماینـدگان  و  دانشـجویان  بـا  اسـلامی  آزاد 
دانشـجویی دانشـگاه آزاد اسـلامی به مناسـبت روز دانشجو 
بـا حضـور جمعـی از اعضـای تشـکل های اسـلامی سیاسـی 

دانشـگاه آزاد اسـلامی در واحـد سـاری برگـزار شـد.
طهرانچی در این نشسـت، با گرامی داشـت یاد شـهدای ۱6 
آذر و تبریـک روز دانشـجو گفـت: ۱6 آذر نماد جان فشـانی و 
شـهادت در راه مقابلـه بـا زیاده خواهـی آمریـکا در دانشـگاه، 
علاوه بر میدان سیاسـت بود. این استکبارسـتیزی آن چنان 
در انقلاب اسـلامی نهادینه شـد که تسـخیر لانه جاسوسـی، 
انقـلاب دوم نـام گرفت.متأسـفانه برخـی قصـد دارنـد اخبار 
مثبـت و پیشـرفت هـای دانشـگاه آزاد اسـلامی در راسـتای 

نیل بـه اهـداف خـود را کتمـان کنند.
عضـو هیئـت امنـای دانشـگاه آزاد اسـلامی بـا بیـان ایـن کـه 
ایده هـای خـوب بـرای بـه نتیجـه رسـیدن نیازمنـد زمـان 
هسـتند، اظهـار کـرد: موضـوع مهـم در ایـن زمینـه این اسـت 

کـه ایده پـرداز در برابـر مشـکلات تسـلیم نشـود.
 دانشـگاه آزاد اسـلامی در این زمینه، دانشـکده های مهارت 
و کارآفرینـی را راه انـدازی کرده اسـت و امسـال بـرای اولین 

بار دانشـجویان مهارت یار شـناخته شـدند.
وی ادامـه داد: یکـی از ثمـرات طرح های دسـتیار آموزشـی و 
اعضـای هیئـت علمـی وابسـته کـه از ابتـدای فروردیـن مورد 
تاکیـد مـا بـود، گسـترش فضـای انقلابـی در دانشـگاه آزاد 
اسـلامی اسـت. دانشـگاه مقرر کـرد تا تعـداد اعضـای هیئت 
علمـی وابسـته برابـر بـا ظرفیـت دانشـجویان تحصیـلات 
فِیـنَ« را بـرای خـود مقـرر  تکمیلـی باشـد. مـا »وَیـل لِّلمُطَفِّ

کردیـم تـا دانشـگاه بـه دانشـجو کم فروشـی نکنـد.
طهرانچـی بـا بیـان ایـن کـه ۱8هـزار دانشـجوی دکتـری 
جـوان انقلابـی در دانشـگاه آزاد اسـلامی جایگزیـن اسـاتید 
حق التدریس  شـدند، گفـت: فضـای انقلابی با جذب اسـتاد 
جـوان ممکـن می شـود؛ لـذا طرح هـای دسـتیار آموزشـی و 
هیئت علمی وابسته یک جهش در گسـترش فضای انقلابی 

دانشـگاه محسـوب می شـود.

هر 2 نفرحاضر در یک فیلم غیراخلاقی 
در پرونده گیلان بازداشت شدند 

    پس از انتشـار یـک فیلـم غیراخلاقی از یـک مقام مسـئول و 
فرد دیگـری در فضای مجـازی، هر دو نفر حاضـر در این فیلم 
بازداشـت شـدند.   بـه گـزارش خبرگـزاری میـزان، چنـدی 
پیش انتشـار یک فیلم در فضای مجازی حواشـی بسـیاری را 
به همراه داشـت. پـس از انتشـار این فیلـم غیراخلاقـی که از 
یک مقام مسـئول و فرد دیگری به ثبت رسـیده و منتشر شده 
بود، تحقیقـات قضایی پرونده شـروع شـد.با تشـکیل پرونده 
قضایی دادگاه کیفری تهران مسـئول رسـیدگی به اتهامات 
انتسـابی صورت گرفته شـد.پس از تحقیقات جامع از سـوی 
ضابـط و مرجـع قضایـی و انجـام رسـیدگی های مفصـل بـه 
لحـاظ بررسـی ابعـاد مختلـف پرونـده، سـرانجام روز گذشـته 
دادگاه کیفری تهران دسـتور بازداشـت هر دو فـرد حاضر در 

تصویـر را صـادر کرد.

یادداشت سردبیر

دکتر سید علی علوی

alavi@khorasannews.com
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تحلیل روز 

 پاشنه آشیل »آرمان صهیونیسم« 

در جوامع غربی 

 جهان مسیحیت با محوریت اتحادیه اروپا – ایالات 
اقتصادی،  سیاسی،  هــای  سرمایه  تمام  متحده 
نظامی و ارزشی خود را به کار گرفته است تا اطمینان 
یابد اسرائیل در جنگ با فلسطینیان، به پیروزی می 
رسد. تردیدی نیست که نه جامعه جهانی توان مقابله 
با چنین ائتلاف قدرتمندی را دارد و نه بلوک های 
کوچک تر نظیر جهان اسلام یا جهان عرب. به نظر می 
رسد تنها عاملی که می تواند قدرت حامیان اسرائیل 
در جهان مسیحیت با محوریت اتحادیه اروپا – ایالات 
متحده را کاهش دهد، خیزش افکارعمومی غرب 
علیه روایت های تحریف شده از دموکراتیک بودن 
و صلح طلب بودن اسرائیل است که با ادامه جنگ 
خونین در غزه، در حال رنگ باختن است. البته این 
تغییر نگاه نسل جوان در اروپا و آمریکا به موضوع 
اسرائیل/فلسطین به سرعت رخ نمی دهد، با این 
حال، نوری را در انتهای تونل سیاه بی تفاوتی غرب 
روشن می کند که می تواند در آینده، نقش مهمی 
در تغییر رویکرد دولت های غربی ایفا کند.  اروپا و 
آمریکا شاید بتوانند دولتمردان مسلمان، عرب یا غیر 
مسلمان منتقد اسرائیل را با تهدید و ارعاب ساکت و 
همراه کنند، اما ساکت کردن شهروندانی که در عصر 
دیجیتال و شبکه های اجتماعی، لحظه به لحظه 
 مرگ زنــان، مــردان و کودکان فلسطینی را تماشا 
می کنند و از شدت کشتار ارتش اسرائیل و نقض 
بدیهی ترین اصــول اخلاقی جنگ از آن، شوکه 
شده اند، به راحتی امکان پذیر نخواهد بود. ضمن این 
که هرگونه تلاش برای سرکوب اعتراضات مدنی در 
حمایت از فلسطین، به گسترده تر شدن اعتراضات 
خواهد انجامید؛ رخــدادی که در نهایت، دولت 
های غربی را تحت فشار قرار می دهد تا اگر نمی 
توانند جلوی ماشین کشتار اسرائیلی ها را بگیرند، 
حداقل این که از قدرت ویرانگر آن بکاهند. این 
همان پاشنه آشیل »آرمان صهیونیسم« است که 
بدون حمایت افکارعمومی در جهان مسیحیت 
ــه دهــد. از  نمی تواند به زیست ایمن خــود ادام
این رو شاید بشود گفت که تقویت جریان های 
منتقد اسرائیل در جوامع غربی که اغلب جوانان، 
دانشجویان و کــاربــران شبکه هــای اجتماعی 
هستند، به اندازه کمک رسانی به ملت فلسطین 

حائز اهمیت است.  

خادم-دو ماه پیش، »بنیامین نتانیاهو«، نخست 

ــه روی  وزیــر جنجالی رژیــم صهیونیستی روب
دوربین خبرنگاران قرار گرفت و در واکنش 
به حمله نیروهای حماس و عملیات طوفان 
الاقصی در جنوب مناطق اشغالی تهدید کرد 
که به زودی غزه را به پارکینگ تبدیل خواهیم 
کرد. در واقع کنایه نتانیاهو به این بود که با 
حمله به غزه، به زودی حماس شکست خواهد 
خورد و ارتش رژیم صهیونیستی خواهد توانست 
کنترل کامل باریکه غــزه را به دست گیرد.
اکنون که بیش از دو ماه از جنگ و بمباران علیه 
غــزه مــی گــذرد، صهیونیست ها نه تنها هنوز 
نتوانسته اند کنترل کامل باریکه غزه را به دست 
گیرند، بلکه نشانه ای از شکست حماس در این 
جنگ نیز تاکنون به چشم نمی  خورد. ادامه 
جنگ در غزه برای بیش از دو ماه حتی باعث 
شده تا بسیاری از هم اکنون نتیجه جنگ را 
به ضرر تل آویو عنوان کنند و این شکست را 
بسیاری از کارشناسان در داخل و خارج تل آویو 
نیز اذعان دارند. به نظر می رسد که پس از دو 
ماه نبرد در غزه، هنوز اهداف تل آویو در جنگ 
محقق نشده و از طرف دیگر فشارها برای توقف 
جنگ در غزه افزایش یافته است.حمله پهپادی 

حزب ا... به مقر فرماندهی پایگاه »یعرا« ارتش 
صهیونیست  نظامی   ۱۹ هلاکت  اسرائیل، 
در درگیری با مــبــارزان فلسطینی در غــزه و 
درگیری شدید مقاومت با اشغالگران اسرائیلی 
در جبالیا از مهم ترین اخبار فلسطین اشغالی 
در شصت وپنجمین روز طوفان الاقصی بود. 
در این بین،دولت آمریکا قصد دارد دست کم 
۴۵ هزار گلوله توپ تانک به اسرائیل بفرستد. 
یک مقام آمریکایی به شبکه سی ان ان گفت که 
وزارت خارجه آمریکا درخواستی اضطراری 
برای ارسال این مهمات  به کنگره ایالات  متحده 
ارســال کرده  است. محدوده زمانی بین یک 
درخواست دولتی از کنگره و اجرایی شدن 
۲۰ روز طــول بکشد.  آن، معمولا می تواند 
هــمــزمــان،تــزاچــی هانگبی، مــشــاور امنیت 
داخلی اسرائیل درباره تحولات میدانی غزه 

گفت: »آمریکا به اسرائیل ضرب الاجلی برای 
پایان عملیات نظامی در غزه نداده است«. به 
نوشته سی ان ان، او گفت: »آمریکایی ها درک 
ارتش  به  که  نیستند  موقعیتی  در  می کنند 
اسرائیل بگویند برای رسیدن به اهدافش چقدر 

زمان نیاز دارد«. هانگبی افزود: 
»آن ها اهداف مشابهی دارند. 
مشخصی  زمــان  نمی توانیم 
بــرای رسیدن به این اهــداف، 

چه برای یک هفته یا حتی چند 
ماه تعیین کنیم«. سی ان ان 

ــزارش داده  ــ قبلا گ
ــه مقامات  ــود ک بـ

آمریکایی انتظار 
دارند که عملیات 
بــرای  اسرائیل 

انجام عملیات در انتهای جنوبی نوار غزه بیشتر 
از چند هفته به طول نینجامد و احتمالًا تا ماه 
ژانویه، یک استراتژی با شدت کمتر و موضعی 
که تنها شبه نظامیان و رهبران خاص حماس را 
هدف قرار می دهد اتخاذ کند. بنیامین نتانیاهو 
هم با رد درخواست های بین المللی برای پایان 
جنگ غزه، این درخواست ها را در تناقض با 
حمایت از هدف نابودی حماس توصیف کرد. 
به گــزارش رویترز، نتانیاهو در جلسه کابینه 
دولت گفت که به سران فرانسه، آلمان و سایر 
کشورها گفته است »شما نمی توانید از یک سو، 
از نابودی حماس حمایت کنید و از سوی دیگر، 
بــه مــا فــشــار بیاورید 
ــام  ــم ت را  جـــنـــگ 
کنیم، که جلوی 
نابودی حماس 

را می گیرد«.

به  »اقلیـــم«،  عنوان  با  تایم  آمریکایی  نشریه 
معرفی ۱۰۰ چهره سیاسی تأثیرگذار که کسب و 
کارشان را به سمت اقدام واقعی آب و هوا هدایت 

می کنند، پرداخته است. 

پیشخوان بین الملل 

امیرعلی ابوالفتح

international@khorasannews.com

رسانه ها و کارشناسان طرفدار دولت در ترکیه 
از فروش ملک و خانه به شهروندان اسرائیلی 
در جمهوری ترک قبرس شمالی ابراز نگرانی 
کرده اند. آن ها نگرانند همان برنامه ای که 
طی 7 دهه گذشته بر سر ملت و شهروندان 
فلسطین افتاد، این بار در دل مدیترانه و جزیره 
قبرس تکرار شود.  یکی از روزنامه های اصلی 
طرفدار دولت در گزارشی نوشت که اسرائیل 
با خرید تدریجی زمین در قبرس شمالی طی 
۲۰ سال گذشته »کوچ نشین هایی« را در این 
جزیره تشکیل داده اســت. روزنامه »ترکیه« 
ــاره یک »تهدید اسرائیلی« هشدار داده  درب
و نوشته اســت: »اسرائیل که قطعه به قطعه 
زمین فلسطینی ها را تصاحب کــرد و آن ها 
را به زور اسلحه نابود کــرد، حالا دارد همان 
بازی را در قبرس )شمالی( تکرار می کند«. 
بنا بر این گــزارش یهودیان در مجموع بیش 
از ۲۵ کیلومتر مربع زمین در قبرس شمالی 
خریده اند و حدود ۱۵۰۰ شرکت هم در این 

جمهوری خودخوانده ثبت کرده اند. یکی از 
نمایندگان مجلس قبرس شمالی به این روزنامه 
گفت که قبرس »به سرعت در حال حرکت به 
سوی یک فاجعه جدید تبعید از وطن است«. 
این نماینده گفت: »اگــر امــروز تدابیر لازم را 
برای پیشگیری از این اتفاق درنظر نگیریم، 
هواپیماهای  که  باشیم  شاهد  اســت  ممکن 
صهیونیستی که غزه را به آتش کشیدند، در 
آسمان قبرس به پرواز دربیایند.« روزنامه ملیت 
هم که هوادار دولت ترکیه است، روز ۲۲ نوامبر 
گزارش داد که وزارت امور خارجه و سازمان 
اطلاعات ملی ترکیه در حال »رصــد کردن« 
خرید املاک در جمهوری قبرس شمالی،  از 
جمله از سوی شهروندان اسرائیلی هستند. بنا 
بر این گزارش هاکان فیدان، وزیر امور خارجه 
ترکیه گفته است: »ما در حال تحقیق درباره این 
ادعاها هستیم. این مسئله ای است که از زمان 
مسئولیت سابق من ]ریاست سازمان اطلاعات 
ملی ترکیه[ در حال بررسی بوده اســت.« در 

دوسال گذشته نیز روزنامه ملی گازته ارگان 
رسانه ای حزب اسلامگرای سعادت ترکیه 
)شاگردان و پیروان مرحوم نجم الدین اربکان( 
ــود. این  ــاره ایــن مــوضــوع هــشــدار داده ب دربـ
روزنامه نوشته بود اگر از فروش زمین در قبرس 
جلوگیری نشود بیم آن می رود که به زودی 
بخش ترک نشین قبرس در دل جغرافیایی 
جــای بگیرد که صهیونیست ها آن را »ارض 
ــروژه اسرائیل بزرگ«  موعود« و بخشی از »پ
می دانند. بر اســاس قوانین دولــت دفاکتو و 
شمالی،  قبرس  تــرک  جمهوری  غیررسمی 
یک شرکت خارجی که بخواهد بیش از ۵۰۰ 
متر مربع زمین بخرد باید فقط ۴۹ درصد از 
مالکیت را در اختیار بگیرد و ۵۱ درصد متعلق 
به یک شهروند قبرسی باشد. صهیونیست ها، 
دو راهکار دارنــد: اول آن که برخی یهودیان 
تابعیت  قوانین،  از  استفاده  و  پــول  دادن  با 
قبرس ترک گرفته اند و هر اندازه که بخواهند 
 زمین می خرند. دوم این که یهودیان دیگر،

 همدست های محلی فراوانی دارند که زمین 
را به نام آن ها می خرند اما در واقع به اسرائیل 
تعلق دارد و خریدار قبرسی صرفاً یک پوشش یا 

کاور است. علاوه بر خرید صدها آپارتمان، ویلا 
 و خانه کوچک و بزرگ، منطقه  کارپاز به عنوان
 مهم ترین اراضی حاصلخیز قبرس ترک، مورد 
توجه یهودیان قرار گرفته و احتمالًا پروژه های 
بــزرگ کــشــاورزی قبرس به دســت اسرائیل 
اشغال  باید  را  عملیاتی  چنین  و  افتد  مــی 
ــدای بخش تــرک جزیره قبرس  بی سر و ص
توسط اسرائیل دانست. در چنین شرایطی، 
روزنامه طرفدار دولت »حریت« روز ۲۵ نوامبر 
اظهارات دورسون اوگوز، وزیر کشور جمهوری 
قبرس شمالی را منتشر کرده که گفته است در 
حال آماده کردن پیش نویس دو قانون برای 
وضع »محدودیت« در خرید ملک هستند. او 
گفت که این قوانین شهروندان خارجی را از 
تاسیس شرکت یا ورود به تجارت و ساخت و 
ساز ملک، و مستقر شدن در قبرس شمالی 
منع خواهد کرد. شبکه تلویزیونی ۲۴تی وی 
ترکیه هم که طرفدار دولت به حساب می آید 
به این قوانین در حال بررسی اشاره کرده و آن 
را تلاشی برای پیشگیری از »اشغال بی سر و 
صدای قبرس شمالی از سوی صهیونیست ها« 

خوانده است.

ــور  ــر ام ــدی، وزیـ ــف ایــمــن ص
خارجه اردن گفته است که 
سیاست اسرائیل برای بیرون 
راندن ساکنان غزه »فراتر از 
نابودی حماس است«. انتقاد 
در کشورهای عربی پس از 

وتوی قطعنامه آتش بس فوری در شورای امنیت 
سازمان ملل توسط آمریکا بیشتر می شود. اردن و 

مصر نگران خروج ساکنان غزه هستند.

طبق نظرسنجی انجام شده توسط وال استریت 
ژورنـــال، »دونــالــد تــرامــپ«، نامزد احتمالی حزب 
جمهوری خواه برای انتخابات ریاست جمهوری سال 
۲۰۲۴ آمریکا، با ۴7 درصد شانس پیروزی از جو 
بایدن که ۴۳ درصد شانس پیروزی دارد، پیش است. 
نتایج نظرسنجی ملی انجام شده دقیقا یک روز پس از 
آن که رئیس جمهور آمریکا در مراسمی در کالیفرنیا 
ترامپ را »نفرت انگیز« توصیف کرده بود، منتشر 
شد و نشان داد که دونالد ترامپ در نظرسنجی ملی 
انتخابات ریاست جمهوری از جو بایدن جلو افتاده 
است. بر این اســاس، محبوبیت بایدن به کمترین 

میزان در دوره ریاست جمهوری وی رسیده است. 

با  اســرائــیــل  آو  تایمز  صهیونیستی  پایگاه 
چاپ بروشور الصاقی به یکی از جلیقه های 
ضدگلوله نظامیان در جنگ غزه از این رسوایی 
پرده برداشت که آن چه نظامیان اسرائیلی به 
تن می کنند متعلق به ۲۲ اوت ۱۹6۳ است 
ـ  که مربوط به دوره جنگ ویتنام )۱۹7۵ 
۱۹۵۵( می شود. ظاهراً این جلیقه ها جزو 
کمک های آمریکا به رژیم صهیونیستی بعد از 
عملیات طوفان الاقصی بوده و در بروشور هم 
آمده است: »نظامی عزیز، حتماً باید این جلیقه 

را به تن داشته باشی، می توانی آن را  روی 
پیراهن یا کاپشن خود بپوشی یا در لایه های 
زیرین لباس هایت آن را به تن کنی، امضا ارتش 
آمریکا، ناتیک ماساچوست ۲۲ اوت ۱۹6۳.« 

چهره روز 

آمریکا 

خبر متفاوت

 جنون عبری،حمایت غربی
همزمان با درخواست اضطراری دولت بایدن برای ارسال45 هزار گلوله توپ 
تانک به اسرائیل ، مشاور نتانیاهو گفت: آمریکا در موقعیتی نیست که بگوید 

تل آویو چقدر زمان برای رسیدن به اهدافش دارد!

ارتش رژیم صهیونیستی این عکس را تحت نام 
تسلیم شدن مبارزان حماس منتشر کرده است. 
برخی کاربران شبکه های اجتماعی با تمسخر 
این تصاویر نوشته اند: »چطور شما طرف رو تا 
لباس زیر لخت کردید که مطمئن بشید بمب یا 
نارنجک همراهش نیست، اما تفنگش رو ازش 
نگرفتید؟« »یا شاید رفتید تعدادی غیرنظامی 
اسیر کردید بعد تفنگ دادید دست یکیشون تا 
از هیچ موفقیت بسازید!« عزت الرشق از اعضای 
دفتر سیاسی حماس نیز ویدئوی منتشر شده 
را یک »نمایش مضحک« توصیف کرد و گفت 
کسانی که در این ویدئو ظاهر شدند افرادی جز 

غیرنظامیان غیرمسلح نبودند.

نمای روز

چرا ترکیه نگران فروش ملک به اسرائیلی ها در قبرس شمالی است؟

ترس آنکارا از تکرار نقشه  صهیونیستی
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یک واحد 30 متری در محله یوسف آباد، 4 سال 
ساخت، بدون پارکینگ، کابینت های با کیفیت 
و نقشه نسبتاً مفید، رهن 220 میلیون و اجاره 

12 میلیون تومان.

15 متری در محله طیب، دارای آبگرمکن دیواری، 
کابینت ام دی اف، گــاز رومــیــزی، سینک ظرف 
شویی، شیرآلات اهرمی و... 50 میلیون تومان پول 
پیش و ماهی 5 میلیون تومان. با ذکر این نکته که 
بر اساس تصاویرش شب باید جلوی سینک ظرف 

شویی بخوابید چون عملًا اتاق مجزایی ندارد.   

زیرزمینی 23 متری اما تر و تمیز و بازسازی شده، 
در خیابان پاسداران، کم و بیش مبله با یخچال، 
برقی،  ــارو  ج تختخواب شو،  مبل  کولرگازی، 
ماشین لباس شویی و... 200 میلیون رهن و 

ماهی 7 میلیون اجاره.   

اتــاق 21 متری بــدون نــور، در محله جیحون، 
با کمترین کابینت ممکن بنا به تصاویر، بدون 
آسانسور، پارکینگ و انباری، 100 میلیون ماهی 

3.5 میلیون تومان. 

اتــاق 9 متری 20 ســال ساخت، بــدون حمام، 
دست شویی و آشپزخانه و نورگیر، سرویس ها 
تمام اشتراکی و اتاق فقط یک زیرانداز ساده دارد 
در محله توحید، ودیعه توافقی و اجاره 4 میلیون 

و 500 هزار تومان.
مورد بعدی زیرزمین 30 متری که سال ساختش 
80 است و پارکینگ هم دارد در الهیه تهران با 
ودیعه 250 متری و ماهی 20 میلیون اجاره! 

داخــل واحــد مطابق عکس ها بازسازی شده و 
شکل و شمایل حیاط مجتمع هم شیک است.

واحــد 30 متری با بیشتر از 30 سال ساخت، 
طبقه دوم بدون آسانسور، پارکینگ و انباری، 
محله  در  می بینید  که  هم  را  پله هایش  عکس 
کاظم آباد، 50 میلیون تومان رهــن، ماهی 5 

میلیون و 500 هزار تومان اجاره.  

اتاق بدون رنگ، در شریعتی، اتاق گوشه حیاط 
خانه است، بدون هیچ سرویسی، 20 میلیون 

ودیعه و ماهی 4 میلیون تومان اجاره.   
 و اما اتاق 7 متری اجاق گاز و تخت هم دارد و 
سرویسش مشترک است و فقط به افرادی بین 
ــذار  23 تا 40 ســال که سیگاری نباشند واگ

می شود، زیر همکف است و 7 میلیون پول رهن 
می خواهد و ماهی 2 میلیون و 100 هم اجاره.

اتاق 4 متری در نازی آباد، با سرویس های مشترک، 
فقط نباید موتور داشته باشید، در توضیحات این 
اتاق نوشته برای خانواده هم مناسب است، چرا و 
چطور مشخص نیست! عجیب تر از متراژ و شکل و 
شمایل این واحد، قیمت آن است یعنی ودیعه 10 
میلیونی و اجاره ماهی 2 میلیون و 200 هزار تومان.

فکر می کنید برای یک اتاق 8 متری بسیار قدیمی 
در زیرزمین که همه چیزش مشترک است چه 
مقدار رهن و اجاره تعیین شده؟ 10 میلیون رهن 
که عجیب نیست اما ماهی 3 میلیون تومان اجاره 

که واقعاً تلخ است.

این اتاق 18 متری در جیحون با ظاهر عجیبش 
40 میلیون ودیعه می خواهد و ماهی 4 میلیون 
ــاره. خانه قبل از ســال 70 ساخته شــده و  اجـ

اتاق های کنار هم مستاجر دارد.
بعضی از این اتاق ها به ازای اجاره های بالای شان 
خدماتی هم دارند، مثل مورد بعدی که لااقل در 
همان فضای 12 متری یک سینک و کابینت 

گذاشته و 30 میلیون تومان ودیعه و ماهی 3 
میلیون تومان هم اجاره می خواهد.

اتاق 15 متری در مولوی که سال ساختش قبل 
از 70 است و در طبقه سوم بدون آسانسور قرار 
دارد، ودیعه 20 میلیون تومان و اجاره هم عدد 
عجیب ماهی 6 میلیون تومان بــرای اتاقی که 

سال ها رنگی به خود ندیده است.

این مورد اتاقی است حدود 8 متری روی پشت 
بام، همان طور که می بینید ایزوگام های بام 
ــازه  چندانی  ــاق هم س ــت؛ دور ات مشخص اس
نیست و در ظاهر که در برابر سرما، گرما و صدا 

مقاومت چندانی ندارد، این اتاق 8 متری طبقه 
سوم است بدون آسانسور و سرویس. ودیعه 3 
میلیون و 500 هزار تومان و اجاره هم دقیقاً 

همین عدد.

اتــاق 9 متری در خانه ای که سال 75 ساخته 
شده و طبق عکس ها ظاهر مناسبی هم ندارد اما 
اجــاره اش تناسبی با ظاهر آن ندارد چون برای 
همین اتاقک 5 میلیون و 500 هزار تومان اجاره 

در نظر گرفته شده است.  

تنها عکسی که از این اتاق 15 متری در ده ونک 
ــود؛ چون  تــهــران می شد منتشر کــرد همین ب
در بقیه تصاویر مشخص اســت که راه پــلــه این 
اتــاق از سرویس بهداشتی می گذرد و منظره 
کاملًا ناخوشایندی دارد. البته متراژ کم، ظاهر 
نامناسب و شرایط عجیب باعث نشده قیمت 
پایین بیاید چون برای این اتاق 50 میلیون رهن 
و ماهی 5 میلیون هم اجاره در نظر گرفته شده 

است.  

 حداقل دستمزد در سال 1402 بدون مزایا 5 میلیون و 300 هزار تومان است
 که به اندازه اجاره یک اتاق 15 متری در تهران بدون هیچ امکاناتی است

اجاره نجومی برای اتاقک ها

صابر- بر اســاس تصمیم شــورای عالی کار، حقوق کارگران در سال 

1402 میزان 27 درصد افزایش داشت و حداقل دستمزد ماهانه از 

چهار میلیون و 17۹ هزار و 750 تومان در سال 1401 به پنج میلیون 

و 308 هزار و 282 تومان رسید که البته با برخی مزایا کمی بیشتر از 

این هم شده و براساس شرایط فرد اعم از تعداد فرزند و .... به حدود 

7.5 میلیون تومان هم می رسد. اما مسئله این است که در مقابل حداقل 

دستمزد، حداقل اجاره خانه در کلانشهرهای کشور به خصوص پایتخت 

چقدر است؟ با کمی کنجکاوی در آگهی های چند روز اخیر برای خانه ها 

و اتاق های متراژ پایین یعنی زیر 30 متر در محله های مختلف تهران به 

نتایج عجیبی می رسیم که هیچ تناسبی با حداقل دستمزد ندارد. به طور 

مثال در بسیاری از محله های تهران با حدود 5 میلیون و 300 هزار تومان 

فقط می شود یک اتاق 15 متری بدون هیچ امکاناتی اجاره کرد. این در 

شرایطی است که این خانه ها و اتاق ها که در مواردی تمام حقوق یک 

کارگر صرف پرداخت اجاره شان می شود اصلا شرایط خوبی هم ندارند.

در این مطلب مروری بر آگهی های مختلف اجاره خانه و اتاق در تهران و 

محله های مختلفش داریم تا با شرایط بیشتر آشنا شویم.  

# هشتگ
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سارا مسیحا/در آستانه شهرآورد 102 جدول 

است  تر  فشرده  همیشه  از  برتر  لیگ  مسابقات 
و استقلال و سپاهان و تراکتور و سپاهان که از 
ابتدای فصل هم مشخص بود مربع قهرمانی را 
تشکیل می دهند به ترتیب در رده اول تا چهارم 
جدول قرار گرفته اند. در دیدارهای هفته دوازدهم 
نتایجی رقم خورد که به ضرر استقلال صدرنشین 
بود. هر سه تیم سپاهان و تراکتور و پرسپولیس 
مقابل رقبای خود به پیروزی رسیدند، اما آبی ها 
در اهواز و مقابل تیم انتهای جدولی فولاد متوقف 
شدند؛ آن هم در آستانه دیدار شهرآورد. با از دست 
رفتن دو امتیاز حساس در اهواز اگرچه شاگردان 
نکونام همچنان در صــدر جــدول باقی ماندند، 
اما نفس های سپاهان را پشت سرشان حس می 
کنند و با یک غفلت و لغزش دیگر صــدر جدول 
ــرود. با توجه به در پیش  شاید از دست آبی ها ب
بودن دیدار شهرآورد و احتمال توقف یا شکست 
برای پرسپولیس و استقلال به یک نسبت در این 
دیــدار سپاهان برای صدرنشینی خیز برداشته 
است. سپاهان که در آسیا هم صعود کرد و تنها 
نماینده باقی مانده کشورمان در لیگ قهرمانان 
آسیاست، با برتری ۴ بر یک مقابل مس رفسنجان 

نشان داد که یک مدعی بسیار جدی برای قهرمانی 
ــت.در صــورت تساوی سرخابی ها  این فصل اس
در شهرآورد و پیروزی احتمالی سپاهان در بازی 
معوقه اش از هفته پنجم با فولاد خوزستان اگرچه 
ــدول همچنان آبــی خواهد ماند، امــا با  صــدر ج
توجه به پس لرزه های همیشگی شهرآورد برای 
پرسپولیس و استقلال و افــت احتمالی دو تیم 
پس از این بازی زردپوشان می توانند دوباره صدر 
جدول را پس بگیرند. جایگاهی که تا پیش از کسر 
۴ امتیاز از سپاهان به دلیل شکایت رقبا بابت عبور 
از سقف بودجه در اختیار تیم اصفهانی بود و پس 
از کسر آن امتیازات طلایی این تیم سقوط چند 
پله ای را تجربه کرده و فعلا نتوانسته است به صدر 
جدول برگردد. هم اکنون زمزمه هایی مبنی بر 
بازگشت امتیازات کسر شده از سپاهان و همچنین 
پرسپولیس به گوش می رسد و اگر این موضوع 
صحت داشته باشد سپاهان که در حال حاضر 21 
امتیازی است و با یک بازی نسبت به استقلال در 
رده دوم قرار دارد با این اتفاق 25 امتیازی می شود 
و حتی بی توجه به شهرآورد پایتخت می تواند صدر 
جدول را پس بگیرد. احتمالا مسئولان و کادر فنی 
پرسپولیس و استقلال هم این احتمال قوی را در 

نظر می گیرند و برای همین در شهرآورد پایتخت 
به دنبال برد هستند؛ چراکه مساوی به درد هیچ 
کدام نمی خورد و فقط رقیب اصفهانی را به تثبیت 
صدرنشینی و قهرمانی اش در پایان نیم فصل 
نزدیک تر می کند. این نکته را هم نباید فراموش 
کرد که شاگردان مورایس هر دو تیم پرسپولیس و 
استقلال را شکست داده و بیشتر بازی های سخت 
خود در نیم فصل اول را انجام داده اند و بازی های 
باقی مانده آن ها حداقل روی کاغذ راحت تر از 
پرسپولیس و استقلال است. سپاهان پس از بازی 
معوقه با فولاد در اصفهان در هفته های سیزدهم 
،چهاردهم و پانزدهم به ترتیب با تیم های هوادار، 
آلومینیوم اراک و شمس آذر قزوین بــازی دارد 
که دیدار با فولاد و آلومینیوم در اصفهان برگزار 
خواهد شد. تنها مسئله ای که می تواند سپاهان 
را از مسیر قهرمانی دور کند، شایعاتی است که 
هرازگاهی درباره مورایس و تمایلش به جدایی از 
تیم اصفهانی شنیده می شود و هواداران سپاهان 
بیم آن دارند که این مربی موفق پرتغالی در نیمه 
راه تیم شان را ترک کند و آن ها را در مسیر رقابت 
با سرخابی ها و رسیدن به ششمین قهرمانی تنها 

بگذارد.

آفساید

عکس نوشت

سپاهان در فیفا برنده شد

سپاهان در پرونده علی بابایی، بازیکن پیشین آکادمی 
خود باشگاه ترکیه ای را محکوم کرد.باشگاه سپاهان 
بابت حق آموزش علی بابایی بازیکن پیشین آکادمی 
 Ankara keçiorengücü و تیم فوتبال سپاهان از
ترکیه به فیفا شکایت کرد.از همین رو با اعلام فیفا، 
باشگاه ترکیه ای محکوم به پرداخت ۳2.2۴۷.۹۳ 

یورو در حق باشگاه فولاد مبارکه سپاهان شد.

مجیدی جزو مربیان صاحب سبک 
امارات

احمد الحوری کارشناس اماراتی معتقد است که 
فرهاد مجیدی در امارات به یک مربی »صاحب سبک« 
تبدیل شده و برای خودش مکتبی را دست و پا کرده 
است. او توانایی هایش را در دو سال گذشته بارها 
مقابل تیم های بزرگ امارات نشان داده و خودش را 

به عنوان یک مربی جوان و موثر معرفی کرده است.

یحیی دوباره امپراتور شد

ــواداران پرسپولیس بعد از بــازی با  در حالی که هـ
الدحیل خواستار کناره گیری یحیی گل محمدی از 
سکان هدایت تیمش بودند و علیه او شعار دادند، اما 
قبل از بازی با هوادار با لقب »امپراتور« از او دلجویی 
و حمایت کردند. یحیی در زمان ورود به زمین قبل 
از شروع مسابقه هم به ابراز احساسات هواداران زن 
واکنش نشان داد و آن ها نیز بارها با لقب امپراتور 
تشویقش کردند.همچنین پرچم بزرگی که تصویر 
یحیی و کلمه امپراتور روی آن درج شده در شروع 
بازی و کمی متمایل به میانه تر از روز دیدار با الدحیل 
از طبقه دوم آویــزان شد تا همه چیز بین هــواداران و 

سرمربی پرسپولیس به حالت عادی برگردد.

نقدی بر ادعای تاج درباره آینده خوب فوتبال 

فوتبال باید حرفه ای و بی نیاز شود! 

هادی/مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال در مراسم معارفه مجید 

ــران مدعی شد  جلالی به عنوان مدیر توسعه و پیشرفت فوتبال ای
فدراسیون فوتبال با این مسیری که در پیش گرفته، آینده خوبی پیش 
رو خواهد داشت. رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به موفقیت های تیم 
ملی بزرگ سالان و حضور در جایگاه دوم آسیا و ششمی فوتسال ایران 
در جهان و مدعی قهرمانی جهان بودن تیم فوتبال ساحلی کشورمان 
مدعی شد آینده خوبی پیش روی مجموعه فوتبال ایران است. اگرچه 
ادعای تاج درباره موفقیت های فوتبال ساحلی و فوتسال درست است، 
اما آیا رئیس فدراسیون فوتبال فراموش کرده که همین چند ماه پیش 
تیم ملی امید ایران در انتخابی المپیک و بازی های آسیایی هانگژو 
چه نتایج ضعیفی گرفت و برای پنجاه و دومین سال متوالی در حسرت 
حضور در المپیک ماند؟ آیا رئیس فدراسیون فوتبال از وضعیت باشگاه 
های ایران و نمایندگان کشورمان در مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 
و نتایجی که کسب شد، رضایت دارد؟ حذف 2 نماینده از ۳ نماینده 
ایران در مرحله گروهی و حضور فقط یک تیم ایرانی در مرحله حذفی 
در حالی که هر ۴ نماینده عربستان راهی مرحله یک هشتم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا شدند، چگونه می تواند فوتبال دوستان ایرانی را به آینده 
فوتبال ایران امیدوار کند؟ گذشته از این مسائل فنی با کدام زیرساخت 
فوتبال ایران می تواند در جست وجوی آینده روشن باشد؟ ورزشگاه 
آزادی تنها دارایی ما برای برگزاری مسابقات ملی است که فرسودگی 
آن و نیاز به احداث ورزشگاه جدید مدت هاست سوژه رسانه ها و ورزش 
دوستان است و ماه هاست که در حال مرمت و بازسازی آن هستند تا 
همچنان بتواند میزبان بازی های بین المللی فوتبال ایران باشد! وقتی 
هنوز فوتبال ایران به فناوری VAR مجهز نیست و برای میزبانی لیگ 
قهرمانان آسیا فناوری کمک داور ویدئویی را از کنفدراسیون فوتبال 
آسیا اجاره می کند فوتبال دوستان چگونه باور کنند که چشم انداز 
محبوب ترین ورزش دنیا در کشورشان روشن و امیدوار کننده است؟ 
وضع داوری ها هم که اظهر من الشمس است و نیازی به توضیح و تفسیر 
نــدارد. البته که نمی توان منکر کارهای خوب و سازنده فدراسیون 
فوتبال در سال های اخیر از جمله احــداث پک و ایفمارک و کاشت 
چمن مناسب برای زمین اصلی و زمین های فرعی و تمرینی آزادی 
و اهمیت دادن به فوتبال پایه و بانوان شد. اما کارنامه تیم ملی بزرگ 
سالان و باشگاه های لیگ برتری در آسیا که سنگ محک اصلی برای 
سنجش موفق بودن و نبودن فوتبال کشورهای آسیایی است نشانی از 
امیدواری ندارد و اگر فدراسیون فوتبال می خواهد مثل فوتبال ژاپن و 
عربستان یکه تازی کند باید ضمن بها دادن به فوتبال پایه ، فوتبال را 
به سمت حرفه ای گری، استقلال مالی و درآمدزایی و بی نیاز شدن از 

یارانه و کمک دولتی ببرد.

یادداشت

   خیز سپاهان برای عبور از سرخابی ها  
   زنگ خطر برای پرسپولیس و استقلال به صدا درآمد   

طارمی دومین بازیکن ضعیف پورتو 
تیم های فوتبال پورتو و کاساپیا در هفته سیزدهم لیگ پرتغال بامداد دیروز به 
مصاف هم رفتند که این بازی با برتری ۳ بر یک تیم پورتو به پایان رسید. مهدی 
طارمی مهاجم ایرانی پورتو ۹0 دقیقه در زمین حضور داشت، اما موفق به 
زدن گل نشد.اوانیلسون در دقیقه 12، ژوزه پدرو در دقیقه ۴۹ و پپه در 
دقیقه ۸1 گلزنان پورتو در این بازی بودند. سایت »sofascore« در پایان 
این بازی نمرات بازیکنان را اعلام کرد که مهدی طارمی با کسب نمره 
6/۹ از 10 به عنوان دومین بازیکن ضعیف تیم خود انتخاب شد.پورتو 
با کسب این پیروزی ۳1 امتیازی شد و بر حسب تفاضل گل کمتر نسبت 
به اسپورتینگ لیسبون در رده دوم جدول قرار گرفت. طارمی در هفته 
دوازدهم بهترین بازیکن زمین شده بود، اما این هفته جزو ضعیف ترین 

ها شد.

کاپیتان پرسپولیس به شهرآورد رسید
امید عالیشاه کاپیتان تیم پرسپولیس که به دلیل مصدومیت در ترکیب اصلی تیمش 

در بازی با هــوادار قرار نگرفت به شهرآورد روز پنج شنبه می رسد.عالیشاه در 
جریان بازی با هوادار در لیست پرسپولیس قرار داشت، اما یحیی گل محمدی 
ریسک نکرد و او را به میدان نفرستاد.حالا نظر پزشکان این است که عالیشاه 
می تواند در صورت صلاحدید کادر فنی، در شهرآورد این هفته از ابتدا برای 
پرسپولیس بازی کند. پرسپولیس این بازی را با یک گل که گل به خودی بود 
به سود خود پایان داد. پرسپولیس برای بازی با استقلال محروم ندارد، اما در 
لیست سرخ ها همچنان وحید امیری به دلیل مصدومیت غایب است و یاسین 
سلمانی و مرتضی پورعلی گنجی دو بازیکن ملی پوش پرسپولیس هم به دلیل 

مصدومیت های شدید و انجام عمل جراحی تا پایان فصل جاری نمی توانند 
تیم شان را همراهی کنند.

واکنش مربی استقلال به اتفاقات اهواز
مربی استقلال نسبت به اتفاقات پایان بازی مقابل فولاد واکنش نشان داد. 
تیم فوتبال استقلال در هفته دوازدهم رقابت های لیگ برتر در اهواز به مصاف 
فولاد رفت که این دیدار با تساوی بدون گل به پایان رسید.پس از پایان بازی، 
نــادر غبیشاوی مربی دروازه بــانــان تیم فوتبال فــولاد خوزستان با مهدی 
هاشمی نسب مربی تیم استقلال درگیر شد و اگر دخالت اطرافیان نبود، 
کار به جاهای باریک کشیده می شد.هاشمی نسب، مربی استقلال درباره 
درگیری اش با غبیشاوی گفت: ببینید چه اتفاقی افتاده که کار به این جا 
کشیده شد. ما روی نیمکت بودیم که دیدیم این آقا به سمت نیمکت حمله ور 
شد.او دربــاره این که مربی فولاد ادعا کرده 1۷ سال با هاشمی نسب 
هم خانه بوده است، گفت: بنده اصلا ایشان را نمی شناسم که بخواهم 

با او هم خانه باشم. 

 دستگیری بازیکن سابق لیگ برتر با اسلحه و 12۶ گلوله!

سیمون وُکچِویچ بازیکن سابق بلکبرن به دلیل داشتن یک قبضه سلاح و 126 گلوله 
دستگیر شد. به نوشته روزنامه میرر، هافبک سابق بلکبرن، هنگام تلاش برای خروج 
غیرقانونی از مرز صربستان دستگیر شده است. این بازیکن ۳۷ ساله که برای تیم های 
ملی صربستان و مونته نگرو سابقه بازی دارد، ممکن است به همین دلیل به مدت 
56 روز راهی زندان شود. روزنامه پرتغالی رکورد نوشت، بازیکن سابق اسپورتینگ 
به حمل غیرقانونی سلاح و مهمات متهم شده. پرونده او تحت نظارت دادستان های 
شهر اوزیته صربستان دنبال می شود. وکچویچ فوتبال حرفه ای را در 1۷سالگی با 
پارتیزان بلگراد آغاز کرد. او مدتی را در روسیه و پرتغال سپری کرد و سال 2011 از 

اسپورتینگ به بلکبرن پیوست. او 21 بازی با پیراهن بلکبرن انجام داد.

فصل برای مهاجم بایرن مونیخ تمام شد

بایرن مونیخ شنبه در چارچوب هفته چهاردهم بوندسلیگا مهمان آینتراخت فرانکفورت 
بود و در نهایت 5-1 شکست خورد. شاگردان توماس توخل غافلگیر شدند و در همان 
نیمه اول ۳ گل دریافت کردند. بعد از دریافت گل پنجم، توخل تصمیم گرفت سرژ 
گنابری را به جای کینگزلی کومان به زمین بفرستد تا شاید اختلاف دو تیم کمتر شود. 
ستاره بایرن که پس از مصدومیت از دوران اوجش فاصله گرفته، در این بازی هم با 
بدشانسی مواجه و ۳ دقیقه بعد از ورود به زمین مصدوم شد. تیم پزشکی بایرن دیروز 
بیانیه داد و مصدومیت رباط جانبی پای چپ گنابری را تایید کرد. به این ترتیب او ادامه 

بازی های بایرن در سال 202۳ را از دست خواهد داد. 

جانشین نیمار در الهلال هنوز انتخاب نشده!

روزنامه الشرق الاوسط به نقل از منابع خود فاش کرد که مدیران الهلال در نهایت پس 
از توافق با کادر فنی، تصمیم گرفتند میشائیل دلگادو برزیلی را حفظ کنند و در نقل و 
انتقالات زمستانی او را از دست ندهند. در همین راستا، صحبت هایی درباره موضع 
مدیریت باشگاه الهلال برای انتخاب جانشینی برای نیمار که دچار پارگی رباط 
صلیبی شده، به گوش می رسد. طبق گزارش های پزشکی، نیمار از ناحیه زانو دچار 
آسیب دیدگی شدیدی شده که نیاز به دوره طولانی درمان و توان بخشی دارد و این به 
معنای غیبت ستاره برزیلی تا پایان فصل جاری است. با این حال منابع الشرق الاوسط 
دریافتند که مدیریت الهلال تا باز شدن پنجره نقل و انتقالات زمستانی، پرونده جذب 

جانشین نیمار را باز نخواهد کرد.

احتمال پارگی دوباره کشاله ران 
قاسمپور

کامران قاسمپور دارنده دو طلای کشتی آزاد قهرمانی جهان 
چند ماه پیش حضور در رقابت های قهرمانی جهان را به علت 
پارگی کشاله ران از دست داد. او در شرایطی که قصد داشت 
در رقابت های قهرمانی ایران به عنوان مرحله نخست انتخابی 
تیم ملی در وزن ۹۷ کیلوگرم به میدان برود و کارش را برای 
رسیدن به دوبنده تیم ملی در المپیک 202۴ پاریس آغاز کند، 
در جریان تمرین بار دیگر دچار آسیب دیدگی از همان ناحیه 
شد و نتوانست به تمریناتش ادامه بدهد. قاسمپور پس از این 
اتفاق از پای خود MRI گرفت و برخی شنیده ها حاکی است، 
بار دیگر از ناحیه کشاله ران دچار پارگی شده و احتمالا حضور 
در رقابت های قهرمانی کشور را از دست بدهد. قاسمپور برای 
مشخص شدن وضعیتش راهی تهران شده و قرار است امروز 
توسط دکتر کیهانی مورد معاینه قرار گیرد. تنها در صورتی 
که دکتر کیهانی آسیب دیدگی کشتی گیری را تایید کند او 
می تواند مجوز غیبت در رقابت های قهرمانی کشور را دریافت 
کند،  در غیر این صورت فدراسیون کشتی به صراحت اعلام 

کرده هیچ کشتی گیری حق غیبت در این رقابت ها را ندارد.

احسان حدادی عضو شورای فنی 
فدراسیون دوومیدانی شد

مهدی مبینی سرپرست فدراسیون دوومیدانی در احکام 
جداگانه ای اعضای شورای فنی این فدراسیون را مشخص 
کرد. بر همین اساس نفراتی همچون احسان حدادی، هادی 
سپهرزاد، قاسمعلی فیروزی، محمد ارزنده، فریدون یلقی، 
حسین شایان،کاوه موسوی، مهدی جــلــودارزاده، احمد 
یزدانیان، سجاد مرادی، لیلا ابراهیمی و زهرا نبی زاده از 
جمله اعضای شورای فنی فدراسیون دوومیدانی خواهند 
بود. نخستین نشست اعضای شورای فنی روز سه شنبه 21 

آذر برگزار خواهد شد.

اخبار خارجی اخبار منهای فوتبال

اصلانی/ نخستین نشست خبری سرپرست جدید 

فدراسیون والیبال حاوی نکات قابل تاملی بود؛ 
از احتمال حضور نداشتن سعید معروف در راس 
کادر فنی تیم ملی تا واکــاوی بازنشستگی وحید 
مرادی و کاندیداتوری اش برای ریاست. مرادی 
که به فاصله یک روز از رسمی شدن حضورش در 
والیبال در کسوت سرپرست، مقابل خبرنگاران 
نشست تا پاسخ گوی سوالات باشد، اولویت های 
فدراسیون والیبال در دوران سرپرستی را این طور 
ارزیابی می کند: »اولویت ما انتخاب سرمربی برای 
تیم ملی است. شرایط مساعدی برای کسب سهمیه 
معتقدند  کارشناسان  برخی  و  نداریم  المپیک 
محال است سهمیه بگیریم، ولی وظیفه ما تلاش 
و استفاده از روزنه های امید است. با بیش از 15 
مربی برجسته والیبال جهان و گزینه های ایرانی 
وارد مذاکره شدیم. در نهایت ۴ گزینه برای ما باقی 
ماند. به شخصه این قضیه را به کمیته فنی واگذار 
می کنم. تلاش ما این است که تا بهمن ماه با گزینه 
مد نظر به توافق برسیم و کارشان را شروع کنند. 
بازیکنان ایرانی زیادی خارج از کشور بازی می کنند 
و لیگ به نوعی از ستاره، تهی شده است. مربی جدید 
باید بیاید و کارش را با پتانسیل موجود آغاز کند. 
توتولو، آلکنو و بلنجینی و معروف گزینه های اصلی 
ما هستند و ما به استفاده ترکیبی از آن ها هم فکر 
می کنیم.« حکم سرپرستی فدراسیون درحالی به 
نام مرادی زده شد که به تازگی کیومرث هاشمی در 
تمامی حکم های سرپرستی تاکید دارد که وظیفه 
سرپرست، فراهم کردن شرایط برگزاری انتخابات و 
عدم حضورش در انتخابات است. این درحالی است 
که مرادی برای ریاست فدراسیون والیبال ثبت نام 
کرده و اگر بخواهد وارد پروسه انتخابات شود، باید از 

سرپرستی کنار بکشد. او در این خصوص می گوید: 
» این که سرپرست نمی تواند در انتخابات شرکت 
کند، قانون نیست و یک دیدگاه سازمانی است که 
وزیر ورزش به آن تاکید دارد. من هم نامزد ریاست 
فدراسیون نیستم و فقط دنبال ریل گذاری مناسب 
بــرای رئیس بعدی هستم.« او درخصوص زمان 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون هم می گوید: 
»زمان برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون بستگی 
به نظر وزارت ورزش دارد. یا باید رونــد ثبت نام 
کاندیداهای ریاست فدراسیون دوباره تکرار شود یا 
تا اسفندماه، انتخابات را برگزار کنیم. اگر انتخابات 
به بعد از اسفند موکول شود، روند ثبت نام دوباره 
تکرار خواهد شد.« مرادی در پاسخ به این سوال 
که سرمربی آینده تیم ملی، ایرانی خواهد بود یا 
خارجی می گوید: »استفاده ترکیب مربیان ایرانی 
و خارجی از نظر فدراسیون به سود والیبال است. 
اگر به گزینه نهایی برسیم به دنبال قرار داد 5 ساله 
به صورت 1+2+2 هستیم تا مربی مد نظر، پله پله 

توانایی خود را نشان دهد. سعید معروف می تواند 
به عنوان بازیکن-مربی به تیم ملی کمک کند. 
معروف ظرفیتی بی بدیل برای آینده ایران است، اما 
نباید نیروهای این چینی مان را بسوزانیم. تیم ملی 
یک بار تجربه مربی ایرانی داشته و الان تصمیمش 
باید درست باشد که والیبال صدمه نخورد.« او در 
واکنش به شایعه اختلاف محمد موسوی و میلاد 
عبادی پور و شایعاتی در خصوص استفاده بازیکنان 
از ویپ هم می گوید: »اختلاف نظر بین همه بازیکنان 
در سطح قهرمانی وجود دارد، اما رفاقت بازیکنان 
طوری نیست که تحت تاثیر قرار بگیرد. هر دو از 
بزرگان والیبال ایران هستند که ارتباط خوبی با 
هم دارنــد. ضمن این که فدراسیون توصیه ای به 
عبادی پور برای دادن مسئولیت کاپیتانی به موسوی 
نکرده بود و من تقاضا دارم به این مسائل دامن زده 
نشود. درخصوص استفاده بازیکنان از ویپ، ما 
هم چیز هایی شنیده ایم که مسئولیت آن بر عهده 

سرپرست و سرمربی وقت تیم است.« 

سرپرست فدراسیون والیبال از 4 گزینه هدایت تیم ملی والیبال رونمایی کرد

سرمربیگری سعید معروف در والیبال منتفی است؟!
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ــاره شخصیت و اقدامات پرویز ثابتی، رئیس اداره سوم  درب
ساواک و نفر دوم این سازمان مخوف امنیتی سخن گفتیم و 
اطلاعاتی درباره پیشینه خانوادگی و اقدامات وی در دوران 
حضور در ساواک مطرح کردیم. انتشار مستند »پرویز ثابتی« 
از شبکه رو به اضمحلال و بهائی »من و تو« بهانه ما برای انتشار 
آن نوشتار بود. اما به دلیل محدودیت فضا، تحلیل دقیق تر و 
بررسی ادعاهای ثابتی در آن گزارش ممکن نشد و ما به ناچار، 
طرح آن ها را به فرصتی دیگر موکول کردیم. در این نوشتار 
سعی خواهیم کرد به یکی از مباحث مطرح شده از سوی ثابتی 
بپردازیم که شاید کمتر از سوی منتقدان مورد توجه قرار گرفت، 
اما در واقع بررسی آن می تواند زوایای حقیقی شخصیت ثابتی 
را روشن و دلیل برخی اظهارات وی را نمایان کند. در قسمت 
چهارم مجموعه مستند »پرویز ثابتی«، وی بعد از پرسشی درباره 
»حسین فَردوست« می گوید: »آن طور که اعلیحضرت تا آخر به 
این فردوست اعتماد صددرصد داشت، ]نبود![ اگر اختلافی 
راجع به گزارش ها بود فردوست باید قضاوت می کرد که چه 
کسی راست می گوید؛ ولی ]شاه[ نمی دانست که این فسیل 
و بی فایده است. موقعی که رئیس بازرسی شاهنشاهی شد، 
مجبور بود که به مراسم سلام بیاید ]وگرنه[ تمام سال های آخر 
در هیچ جلسه ای شرکت نکرد ]چون[ حالش را نداشت. در 
بازرسی شاهنشاهی آدم هایی مثل خودش را جمع کرده بود ... 
نتیجتاً هر گزارشی که می فرستادند ناقص بود و در دادگستری 
به جایی نمی رسید. یکی از دلخوری های عمده فردوست این 
بود که گزارش هایی که می فرستاد به دادگستری، به جایی 
نمی رسید و به تعقیب قانونی منجر نمی شد ... از این بابت غُر 
می زد. گاه و بی گاه یک کنایه هایی هم به اعلیحضرت داشت 
که ]نشان می داد[ خیلی هم وفادار نیست.« ثابتی در جایی 
دیگر، صحبت های فردوست را »خسته کننده« عنوان می کند 
و می خواهد که او را موجودی تنبل و غیرمسلط به کار نشان 
دهد. اما چرا باید چنین کند؟ حسین فردوست یکی از بنیان 
گــذاران ســاواک و از افــراد بسیار مورد اعتماد شاه بود. او را 
چشم و گوش محمدرضا پهلوی می دانستند و به همین دلیل، 
مأمور تأسیس دفتر ویژه اطلاعات شد. ثابتی مدت ها به عنوان 
زیردست فردوست کار می کرد و از این رو، فردوست نسبت به 
وی شناخت بسیار دقیقی داشت و با نگاهی که آن را به »دقت 
ریاضی« تشبیه می کرد، کارهای ثابتی را زیر نظر می گرفت. 

بررسی صحبت های ثابتی و حمله سنگین وی به فردوست، از 
چند وجه قابل بررسی است:

نخست: تلاش برای بی اعتبار کردن اسناد تاریخ انقلاب	 

حسین فردوست بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، ایران را ترک 
نکرد یا شاید نتوانست از کشور بگریزد. او بعد از مدتی بازداشت 
شد و در دوران بازداشت، دست به نگارش خاطراتش زد که 
محتوای آن در نوع خود بی نظیر است. این خاطرات که عمدتاً 
هم خوانی مناسبی با اسناد به جا مانده از دوره پهلوی دوم دارد، 
توانست رازهای بسیاری از سندها و روابط میان دولتمردان دوره 
پهلوی را برملا کند. تنظیم و ویراستاری دقیق این خاطرات، 
توسط »عبدا... شهبازی« صورت گرفت و »خاطرات ارتشبد 
سابق حسین فردوست« خیلی زود به یکی از پرفروش ترین 
و پرمراجعه ترین آثار مربوط به تاریخ دوره پهلوی تبدیل شد و 
بسیاری از پژوهشگران برای ارتقای سطح کار خود به آن رجوع 
می کردند. بعد از انتشار این اثر، بسیاری از وابستگان به دربار 
پهلوی کوشیدند تا در صحت انتساب این خاطرات به حسین 
فردوست تشکیک کنند، اما با انتشار فیلم مصاحبه های وی، 
عملًا در سکوت مطلق فرو رفتند و ترجیح دادند سخنی درباره 
وی بر زبــان نرانند. تــلاش پرویز ثابتی بــرای منکوب کردن 
ــار محمدرضا  حسین فــردوســت، تضعیف جایگاه وی در درب
پهلوی و تشکیک در توانمندی های وی به عنوان یک مأمور زبده 
اطلاعاتی، در واقع به نوعی، تلاش برای ضربه زدن به یکی از 
منابع مهم بررسی تاریخ دوره پهلوی است که دست برقضا، 

زوایای رسواکننده ای از سوابق این رژیم را برملا می کند.

دوم: انکار تفسیر فردوست از شخصیت ثابتی	 

در میان تمام تفاسیری که درباره شخصیت پرویز ثابتی و عملکرد 
وی در ساواک وجود دارد، تفسیر و تحلیل حسین فردوست یکی 
از بهترین هاست. او با نگاه دقیق به همه جوانب رفتار شخصی 
و سازمانی پرویز ثابتی، به بیان نکاتی درباره وی می پردازد که 
شاید در کمتر منبعی مشابه آن را بیابید. برخلاف ادعای ثابتی که 
خود را فردی منتقد و بیزار از فردوست نشان می دهد و در تلاش 
است از درجه وفاداری وی نسبت به شاه بکاهد تا شاید بتواند 
اظهارات وی را در خاطراتش نقض کند، ثابتی از افرادی بود که 
به طور منظم اخبار و اطلاعات مربوط به ساواک را به صورت کاملًا 
غیررسمی و مخفیانه در اختیار وی می گذاشت. حسین فردوست 

در این باره می نویسد: »ثابتی به عنوان مدیرکل سوم ساواک هر 
15 روز یک بار در جلسات هماهنگی رده 2 در دفتر ویژه اطلاعات 
شرکت می کرد ... پس از خاتمه جلسه می ماند و اجازه ملاقات 
با من را می خواست که ملاقات می کردم ... ثابتی اخباری از 
وضع ساواک به طور غیررسمی به من می داد. از جمله می گفت 
که نصیری از طریق راننده من رفت و آمدهایم را زیر کنترل دارد 
... در زمان انقلاب ... ثابتی بدون اطلاع قبلی هفته ای حداقل 
دوبار به دفتر می آمد و بیشتر اخبار تظاهرات را می داد که قبلا به 
اطلاع دفتر رسیده بود ... ثابتی بیش از حد از مأموریت و ریاست 
من در تمام پست هایم تعریف می کرد و مدعی بود که پس از رفتن 
من ساواک بی نظم و انضباط شد و از نظر فساد و سوءاستفاده به 
سطح زمان تیمور بختیار سقوط کرد.« فردوست اطلاعات دقیقی 
درباره شخصیت و اقدامات ثابتی ارائه می کند که هم خوانی 
زیادی با اسناد موجود دارد. او درباره رواج شکنجه توسط ثابتی 
می نویسد: »افراد جاه طلبی از نوع ثابتی به دنبال موفقیت های 
سریع بودند و در شرایطی که می توانستند با یک گروهبان و کابل 
متهم را به آن چه کرده و نکرده معترف کنند و تشویق بگیرند، 
وقت خود را به فکر کردن ]برای بازجویی[ و صرف انرژی تلف 
نمی کردند.« فردوست تصریح می کند: »طبیعی است که چنین 
سازمانی که فرد جاه طلبی چون ثابتی در رأس آن قرار می گیرد 
و توسط عنصری از نوع نصیری هدایت می شود و مسئول رژیم 
)محمدرضا( نیز از آن امنیت مطلق را انتظار دارد، بی آن که عوامل 
نارضایتی جامعه را بشناسد، به چه فجایعی دست می زند.« 
فردوست در بخش دیگری از تحلیل خود درباره ثابتی، او را فردی 
بسیار جاه طلب معرفی می کند و ضمن اشاره به سوءاستفاده های 
مالی و رفتارهای غیراخلاقی وی به عنوان »مقام امنیتی«، ثابتی 
را بیشتر فردی سیاسی می داند تا اطلاعاتی و تأکید می کند: 
»نصیری، معتضد و ثابتی در دوران خودشان به شدت ثروتمند 
شدند و هر کار خواستند انجام دادند.« بدیهی است که ثابتی در 
برابر تحلیل دقیق فردوست از شخصیت خودش، موضع بگیرد 
و او را فردی که دچار عقده ناشی از نادیده گرفته شدن از سوی 
شاه است، معرفی کند. این نکته، البته تأیید کننده شخصیت 
حسین فردوست و عامل نادیده گرفتن خیانت های وی در حق 
مردم ایران نیست، اما می تواند نشان دهنده ریشه های واقعی 
شخصیت ثابتی باشد که بیش از سه دهه بعد از مرگ فردوست، 
چاپلوسی خود را نسبت به وی و برای رشد و ارتقای بیشتر در رژیم 

پهلوی انکار می کند و به تخطئه وی می پردازد.

پرویز ثابتی، مقام امنیتی رژیم پهلوی در مستندی که توسط شبکه بهائی »من و تو« پخش شد، از حسین فردوست )دوست مورد اعتماد محمدرضا پهلوی( به عنوان 

فردی تنبل، غیرقابل اعتماد و عقده ای یاد کرد. این اقدام را باید در ظاهر به عنوان اختلاف نظر و کدورت قدیمی میان ثابتی و فردوست تفسیر کرد، اما در واقع تلاشی 

برای نادیده گرفتن شواهدی است که ثابتی مایل به افشای آن ها نیست. در این نوشتار به بررسی این شواهد پرداخته ایم

از »فردوست« اصرار، از »ثابتی« انکار!
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یادمان

شاعر دیگری پرنده شد

العریر،  رفعت  دکتر 
ــات  ــ ــی ــ ــاد ادب ــ ــتـ ــ اسـ
انــگــلــیــســی، شــاعــر، 
عضو  و  نــویــســنــده 
هیئت علمی دانشگاه 
اسلامی غــزه، چند روز پیش در بمباران 
رسید.  شــهــادت  بــه  صهیونیستی  رژیـــم 
کلام و شعر این شاعر جــوان، آن چنان در 
دل وجان مردم فلسطین نفوذ کرد که با هر 
بارخواندن شعر او امید به پیروزی دوباره 
زنــده می شد. رفعت العریر در بخشی  از 
صحبت هایش خطاب به اسرائیل گفته بود 
»اگر برای مقاومت، هیچ چیزی در خانه ام 
باقی نماند قلمم را به سمت شما پرتاب 
خواهم کرد« او در عمل نیز ثابت کرد که 
ــزاری  اب به عنوان  قلم  فلسطین  در  هنوز 
قدرتمند در امیدبخشی به جریان مقاومت 
مؤثر است. آن گونه که در برخی خبرها آمده 
است اسرائیل بارها این شاعر را تهدید کرده 
بود و درنهایت چند روز پیش خانه او را هدف 
موشک های خود قرارداد غافل از این که با 
پاشیدن خاک به سمت خورشید، نمی توان 

آن را خاموش کرد.
***

یکی ازآخرین شعرهای رفعت العریر
اگر قرار است بمیرم/تو باید زنده بمانی/
تا داستان مرا روایت کنی/تا ماتَرَکم را 
بفروشی/و با پولش تکه پارچه ای بخری/و 
چند ریسه/از آن پارچه بادبادکی بساز/
با دنباله ای بلند /تا کودکی، جایی در 
غزه/وقتی به انتظار پدرش ایستاده  و به 
آسمان نگاه می کند/پدری در میانه آتش 
ناگهان ترکش کرده)شهید شده(/بدون 
این که حتی با جگر گوشه/و حتی با وجود 
خودش وداع کند./بادبادک مرا ببیند/
بادبادکی که تو ساخته ای/که در آن بالاها 
پرواز می کند/و برای لحظه ای بیندیشد 
که فرشته ای/در آن جا آمده تا عشق را 
پس آورد/اگـــر قــرار است بمیرم/بگذار 
مرگم امید بیافریند/بگذار تا داستانی 

باشد بلند

  محمد بهبودی نیا
calture@khorasannews.com

ادبی

 اگرچه پیشینه »آذیــن« و »تذهیب« در هنر 
کتاب آرایی ایــران، به دوره ساسانی و کتاب 
ارژنگ مانی  در سده  سوم میلادی می رسد 
اما بی تردید این پیشینه درازدامــن تر از آن 
است که در تاریخ مکتوب آمده است. این هنر 
که در کشور ما دارای پیشینه ای طولانی بوده 
ــادی نیز  و همواره موردتوجه کشورهای زی
قرار داشته به تازگی با ثبت شدن در فهرست 
میراث ناملموس یونسکو دوباره قدرت خود را 
به رخ جهانیان کشیده است. 15 آذرماه  بود که 
خبری مبنی بر ثبت هنر تذهیب از سوی ایران، 
ترکیه، آذربایجان، تاجیکستان و ازبکستان 
درفهرست میراث ناملموس یونسکو منتشر شد 
و شمار آثار ایران در این فهرست به ۲۴ عنصر 
رسید. با توجه به میزان اهمیت این هنر وبرای 
آگاهی از تاریخچه آن و همچنین خطراتی که 
هنر تذهیب را تهدید می کند با استاد حسین 
صالحی، استاد دانشگاه هنر و همچنین استاد 
انجمن خوشنویسان ایران گفت وگو کرده ایم.

لطفاً درباره تاریخچه تذهیب توضیح دهید       
برای پاسخ به این سوال باید ابتدا به مقدمه ای 
ــن،  ــی ــران زم ــخ هــنــر ای ــاری ــاره  کــنــم. در ت ــ اش
کتاب آرایی در کنار دیگر هنرها دارای جایگاه 
ویژه ای بوده که تذهیب نیز بخشی از این هنر به 
شمار می آید. اما در بیان تاریخچه زمان پدیدار 
شدن این هنر نمی توان به درستی اظهار نظر 
کــرد به ایــن دلیل که پیشینیان ما برخلاف 
مردم دیگر نقاط جهان، به رزومه نگاری و ثبت 
تاریخی هنرشان عــادت نداشته و هنر را در 
طول تاریخ به صورت سینه به سینه به آیندگان 
انتقال داده اند. بی گمان قدمت کتاب آرایی و 

هنر تذهیب گسترده تر از آن چیزی است که 
در تاریخ مکتوب آمــده اســت. آن چنان که از 
اولین مکتوبات برمی آید تاریخ هنر تذهیب در 
ایران به دوره ساسانی و پیش از آن برمی گردد. 
درگذشته  به این هنر »زر نگاره« و »طلا نگاری« 
نیز می گفتند. پس از ورود اسلام »تذهیب « 
جای نام های قدیم را گرفت وبه همین دلیل 
بیشتر اصطلاحاتی که در این هنر وجود دارد 

بیشتر عربی است.

لطفاً درباره مکاتب مختلف هنر تذهیب یا        
همان زرنگاره توضیح دهید؟

این هنر را می توان آمیزه ای از هنرهای 
شرقی دانست. رگ و ریشه ای از 

هنر شرق دور و خاورمیانه در 
آن دیــده می شود. ماجرا از 
این قرار است که پیش از دوره 
خوشنویس ها  سلجوقی، 
ــه هنر خــود در  عــلاوه بر ارائ

کتاب آرایی، کار تذهیب را نیز 
انجام می دادند به این معنی که 

این هنر را هنری مکمل برای کتاب 
تذهیب  هنر  که  بعدها  می دانستند.  آرایـــی 
به صورت مستقل از کتاب آرایی و خوشنویسی 
شناخته شد مکاتب سلجوقی، مکتب بخارا، 
دوره تیموری که از حیرت آورترین دوره تاریخ 
هنر ایران است، دوره صفوی، دوره قاجار و دوران 
معاصر به وجود آمد. هنر تذهیب در هر کدام از 

این دوره ها ویژگی های خاص خود را داشت.

لطفا درباره وضعیت امروز هنر تذهیب در        
ایران توضیح دهید

در ایران در دوره پهلوی )اواخر دوره قاجار به 
بعد(، هنر تذهیب به شدت افول کرد اما در ۲0 
سال گذشته با توجه به فعالیت های موثر »مرکز 
آفرینش های هنری«، »انجمن خوشنویسان« و 
به ویژه »کارگاه احیا هنر رضوان« در مشهد این 

هنر جانی دوباره گرفته است. یکی از اتفاقات 
خوشایند دیگر در سال های گذشته، ورود این 
رشته به دانشگاه با عنوان رشته »نقاشی ایرانی 
زر نگاره« بوده که شرایط را بیش ازپیش سامان 
بخشیده است. امروز تکنیک ها بهینه شده اند 
ودر فضای دانشگاهی نیز تلاش شده بسیاری 

از نقاط مغفول مانده را احیا شود.

جایگاه هنر تذهیب ایرانی را در جهان        
چگونه ارزیابی می کنید.

جلوه هایی از این هنر که از ژرفای تاریخ به سلامت 
بیرون آمده، دارای جایگاه ویژه و حیرت آوری 
ــروزی ریشه در  اســت. تذهیب های ام
مکتب سلجوقی، مکتب تیموری، 
مکتب اصفهان و دوره قاجار 
دارد، البته باید به این نکته 
مهم اشاره کنیم که همه این 
مکاتب در نهایت به مکتب 
خراسان برمی گردد. درباره 
تاثیر گذاری خراسان در رشد 
و اعــتــلای ایــن هنر همین بس 
که بگوییم حتی اگر در دوره عثمانی 
این هنر رشد خیره کننده ای داشته دلیل آن 
چیزی به جز مهاجرت هنرمندان تذهیب کار 
ایرانی در آن زمان به آن منطقه نیست. موضوعی 
ــروز در نسل هم عصران ما نیز به چشم  که ام
می خورد. بی تردید امروز بخش مهمی از رشد 
هنر خوشنویسی، تذهیب و هنر کتاب آرایی 
در ترکیه حاصل تلاش هنرمندان ایرانی مقیم 
ــروز ایــن هنرمندان  در ایــن کشور اســت که ام
نه  می شناسند  تــرک  هنرمندان  به عنوان  را 
ایرانی! شوربختانه مهاجرت این هنرمندان از 

ایران  همچنان ادامه دارد.

تا امروزبرای احیای گوشه های فراموش شده        
هنر تذهیب چه اقداماتی انجام شده است؟

مکتب  هنرمندان  مطلعم  بنده  که  جایی  تا 

هنر رضوان در مشهد از چند سال پیش وارد 
این عرصه شده اند و با تلاش این هنرمندان، 
ــوان گفت عـــلاوه بــر احیای  ــی ت به جرئت م
به  مشهد  هنر،  ایــن  گوشه های  از  بسیاری 

قطب تذهیب ایران تبدیل شده است.

مــهــم تــریــن مــشــکــات پــیــش روی هنر        
تذهیب چیست؟

بنده به عنوان یک ناظر بیرونی و فــردی که 
سال ها به تدریس هنر می پردازد باید اعلام 
نداشتن  هنر،  ایــن  مشکل  بزرگ ترین  کنم 
تا  مــوضــوع  همین  اســـت.  مستقل  تشکلی 
امــروز باعث به حاشیه رانــده شدن این هنر 
ــت. بــه نظر مکمل  ــده اس و هنرمندانش ش
دانستن هنر تذهیب در کنار خوشنویسی و 
کتاب آرایی آسیب های جبران ناپذیری را به 
این هنر وارد می کند. یکی از مهم ترین دلایل 
گمنامی بزرگان هنر تذهیب در طول تاریخ 
نیز همین نکته بوده که  به تذهیب هیچ گاه 
به چشم یک هنر دارای استقلال هنری نگاه 
نشده است. هنرمندان این عرصه از گذشته 
تا امروز به شدت مهجور بوده اند. راه اندازی 
می تواند  مستقل  هــنــری  و  صنفی  تشکل 

بسیاری از این مشکلات را برطرف کند.

و سخن پایانی       
سخنم را با چند جمله به پایان می برم که 
نفس همه هنرها را به شماره انداخته است. 
وضعیت اسفبار اقتصادی دوران ما که شاید 
در تاریخ کم سابقه بوده باعث دلسردی شدید 
ــت. بــه دلیل وضعیت  هنرمندان شــده اس
ضعیف اقتصادی مــردم، فروش آثار هنری 
به پایین ترین حد خود رسیده و باید برای 
ایــن وضعیت چاره اندیشی کــرد، زیــرا با از 
بین رفتن رونــق اقتصاد هنر سقوط هنر و 
مهاجرت بیش ازپیش هنرمندان را شاهد 

خواهیم بود.

واکنش استاد شفیعی کدکنی به 
انتشار شاهنامه به زبان سیریلیک

شاهنامه  سیرلیک؛ فرصت یا 
تهدید برای فارسی در تاجیکستان

گــروه ادب و هنر_مدتی 
پیش خبری با در رسانه ها 
منتشر شد. در متن این خبر 
آمده بود: »امامعلی رحمان، 
رئیس جمهور تاجیکستان، 

دستور داده است به تعداد خانوارهای این کشور، 
شاهنامه حکیم »ابوالقاسم فردوسی« منتشر شود و 
به  رایگان در دسترس آن ها قرار گیرد تا مردم هرچه 
بیشتر از تاریخ، فرهنگ و تمدن نیاکان خود مطلع 
شوند.«پس از انتشار این خبر در فضای مجازی، 
تصاویری از استاد محمدرضا شفیعی کدکنی، شاعر 
پژوهشگر و استاد زبان و ادبیات فارسی منتشر شد. 
استاد شفیعی کدکنی در این کلیپ کوتاه در واکنش 
به انتشار شاهنامه به زبان سیریلیک گفت: »این خبر 
را بنده خواندم اما با این  همه این کار اشکال دارد. 
انتشار شاهنامه با خط سیریلیک توسعه زبان و خط 
روسی است به بهانه این که می خواهیم فرهنگ ملی 

شما )تاجیکستان( را تقویت کنیم.«

تأثیر خط در انتشار شاهنامه به سیریلیک       
پس از انتشار این اظهارنظر از سوی استاد شفیعی 
کدکنی در صفحه اینستاگرام منتسب به وی در 
فضای مجازی کاربران، واکنش های متفاوتی نشان 
دادنــد یکی از کاربران در پاسخ به این اظهارنظر 
نوشت: »استاد جان، مردم در آن جا کمتر با خطِ 
فارسی و غالباً با خطِ سیریلیک آشنایند. به این 
معنی که پارسی صحبت می کنند و پارسی را به خطِ 
سیریلیک می نویسند. حالا فرض کنید شاهنامه 
را با خطِ فارسی می دادند به مــردم که برایشان 
خوانا نمی بود. چه سودی داشت؟ کارهایی برای 
جایگزینی خطِ سیریلیک با فارسی در حالِ جریان 
است؛ اما این روند زمان گیر است و البته نمی شود 
تا آن زمان صبر کرد و کارِ هویتی فرهنگی نکرد. آن 
روز هم می رسد که خط، خطِ فارسی باشد«کاربر 
ــت:  ایــن جــوری صرفاً مطالعه  دیگری نوشته اس
داستان های شاهنامه نمی شه؟ هدف از ترویج و 
تقویت فرهنگ دقیقاً چی بوده؟«پس از انتشار این 
فیلم در فضای مجازی موافقان و مخالفان زیادی به 
اظهارنظر درباره صحبت های استاد شفیعی کدکنی 
ــای آینده در روزنامه  پرداخته اند. ما نیز در روزه
خراسان در قالب چند مصاحبه، این موضوع را از 

دیدگاه صاحب نظران بررسی خواهیم کرد.

هنری جهانی بدون تشکل صنفی مستقل
به مناسبت ثبت جهانی هنر »تذهیب « در گفت و گو با استاد حسین صالحی 

 پژوهشگر هنر و استاد انجمن خوشنویسان ایران درباره تاریخچه 
و چالش های این هنر گفت و گو کرده ایم

صفحه آرایی
layout@khorasannews.com

۰ ۵ ۱ ۳ ۷۰ ۰ ۹ ۳ ۹ ۰ واحد صفحه آرایی روزنامه خراسان 
سفارش می پذیرد



سید خلیل سجاد پور- اعضای باند مخوف 

دزدان خون ریز که با مجروح کردن رانندگان 
تاکسی های اینترنتی ،خــودرو و امــوال آن 
ها را می ربودند در حالی با تلاش نیروهای 
کلانتری خواجه ربیع مشهد دستگیر شدند 
که یکی از اعضای باند 2 روز قبل از زندان 

آزاد شده بود.
فرمانده انتظامی مشهد عصر روز گذشته 
دقایقی بعد از دستگیری آخرین عضو این 
باند خطرناک به تشریح ماجرای »دزدان 
ــون ریــز« پــرداخــت و بــه خبرنگار ارشــد  خ
روزنامه خراسان گفت: به دنبال وقوع چند 
فقره زورگیری های ترسناک از رانندگان 
تاکسی های اینترنتی که به مجروح شدن 
دستورات  بلافاصله  انجامید،  رانندگان 
ویژه ای با تاکید سردار سرتیپ محمد کاظم 
تقوی )رئیس پلیس  خراسان رضوی( به همه 
مراکز انتظامی و پلیس های تخصصی صادر 
شد تا ماجرای زورگیری »دزدان خون ریز« را 
با بهره گیری از توان پلیسی و امکانات فنی 

پیگیری کنند. 
ســــــرهــــــنــــــگ 
احـــمـــد نــگــهــبــان 
افـــــزود: بـــا توجه 
ــه حــســاســیــت و  بـ
اهمیت موضوع بی 
ــگ گــروه هــای  درن
از  ــی  ــصـ ــصـ ــخـ تـ
عوامل انتظامی با 
تقویت گشت های 
نامحسوس شبانه 
بـــــه رصــــدهــــای 
اطلاعاتی پرداختند که در این میان گروهی 
ــده دایــره تجسس کلانتری  از افــســران زب
خواجه ربیع به فرماندهی مستقیم سرهنگ 
روح ا... شجاعی )رئیس کلانتری( تجزیه و 
تحلیل های کارشناسی را با توجه به محیط 
جغرافیایی جرم و فرضیه تردد مکانی دزدان 

خودرو آغاز کردند.
 مقام ارشد انتظامی مشهد اضافه کرد:آنان با 
جمع بندی نظرات کارشناسی به سرنخ هایی 
دست یافتند که فرضیه ردزنی های »دزدان 
خون ریز« در منطقه شمال و شمال غربی 
عوامل  بنابراین  می کرد  مشهدراتقویت 
انتظامی در 2 شاخه اطلاعاتی و عملیاتی 
به گشت زنــی هــای نامحسوس شبانه در 
محل های احتمالی تــردد سارقان ادامــه 
دادند تا این که ساعت ۴ بامداد روز گذشته 
ناگهان با یک دستگاه پژو پارس سفید رنگ 
در خیابان ابوطالب ۵۷ روبه رو شدند که به 
طرز مشکوکی در حاشیه خیابان متوقف شده 
بود و راننده تلاش می کرد تا خودرو را روشن 

خاطرنشان  مشهد  امنیت  کلیددار  کند. 
کرد: همین موضوع ظن افسران تجسس را 
برانگیخت و آن ها بلافاصله آرایش عملیاتی 
به خود گرفتند و به طور نامحسوس در اطراف 
خودروی پژو پارس مستقر شدند تا در صورت 
فرار احتمالی راننده به عملیات تعقیب و گریز 
بپردازند اما هنوز مرد ۴۰ ساله سرگرم روشن 
کردن خودرو با سوئیچ شکسته بود که ناگهان 
خــودرو را در محاصره افسران پلیس دید.  
وقتی سرگروه عملیاتی از مرد جوان مدارک 
خود را درخواست کرد وی مدعی شد خودرو 
متعلق به یکی از دوستانش است که الان 

حضور ندارد!
 سرهنگ نگهبان با اشــاره به هوشیاری 
عوامل انتظامی در شناسایی مجرمان تاکید 
کرد: افسران کارآزموده که از رفتار و گفتار 
نامتعارف مــرد ۴۰ ساله متوجه ماجرای 
ــرح چند ســوال  ــده بــودنــد، بــا ط سرقت ش
تخصصی وی را در تنگنای مخمصه داستان 
سرایی های ساختگی قراردادند و از سوی 
دیگر با استعلام از مرکز فرماندهی دریافتند 
که خودروی پژو پارس شب قبل از بولوار رضا 

در منطقه احمدآباد زورگیری شده است. 
وی تصریح کرد: با این استعلام احتمال شکار 
»دزدان خون ریز« قوت گرفت و دقایقی بعد 
با تحقیقات میدانی دقیق تر مشخص شد 
که مالک پــژو پــارس سرقتی از رانندگان 
تاکسی های اینترنتی بوده که توسط »دزدان 

خون ریز« مجروح شده است. 
 سرهنگ احمد نگهبان ادامه داد: دیگر همه 
چیز لو رفته بود و نیروهای انتظامی که با 
دزدان مخوف روبه رو شده بودند بلافاصله 

مرد ۴۰ ساله را که »شهاب - ق« نام دارد 
در حالی به مقر انتظامی هدایت کردند که 
از وی یک دستگاه گوشی تلفن سرقتی نیز 

کشف شد.
 وی افزود: بررسی های پلیس نشان داد که 
زورگیران هنگام سرقت شبانه خودروی پژو 
پارس 3 نفر بوده اند که در پوشش مسافر و 
با استفاده از سیم کارت سرقتی، تاکسی 
اینترنتی درخواست کرده اند اما آن ها با قرار 
دادن باتوم زیر گلوی راننده، تیغه خنجر را 
نیز در دست وی فرو برده اند و بدین ترتیب 
با ایجاد رعب و وحشت شبانه، خودرو را به 

همراه دیگر اموال راننده سرقت کرده اند.
 فرمانده ارشــد مشهد همچنین بــه آغــاز 
بازجویی های شبانه از عضو باند »دزدان 
خون ریز« اشاره کرد و ادامه داد: با اعترافات 
این متهم که 2 روز قبل از زندان آزاد شده بود 
بلافاصله عملیات دستگیری دیگر اعضای 
باند شروع شد و افسران دایره تجسس در 
سپیده دم روز گذشته با یک قرار صوری در 
خیابان 2۰ متری بلال، یکی دیگر از اعضای 
باند را هنگامی به دام انداختند که وی با 
یک دستگاه پراید 132 به محل قرار آمد اما 
بررسی ها در همان مراحل اولیه عملیات 
نشان داد که خــودروی پراید نیز به یکی از 
رانندگان تاکسی های اینترنتی تعلق دارد که 

حدود یک هفته قبل با همین شگرد و مجروح 
شدن راننده آن سرقت شده است.

 سرهنگ نگهبان خاطرنشان کرد: حالا دیگر 
مشخص بود که پلیس »دزدان خون ریز« را 
شکار کرده است.  بنابراین عملیات مذکور 
با دستورات قاطع قضایی از سوی معاون 
دادستان مرکز خراسان رضوی ادامه یافت و 
زن ومرد دیگری که در زور گیری های مخوف 
از رانندگان نقش داشتند درون یک پاتوق 

استعمال مواد مخدر به دام افتادند.
رئیس پلیس مشهد یــادآور شد:با انتقال 
»مــحــمــد-ب« و»ســعــیــده-د«بــه کلانتری 
خواجه ربیع و کشف3 گوشی سرقتی از 
اعضای این باند، بررسی های پلیس به شیوه 
فنی وتخصصی وارد مرحله جدیدی شد 
چرا که در بازرسی از مخفیگاه»دزدان خون 
ریز«2سوئیچ دیگر مربوط به خودروهای 
پژو کشف شده است که احتمال می رود 
زورگیری های دیگری توسط دزدان مذکور 

انجام شده باشد.
سرهنگ احمد نگهبان با تاکید بر این که 
کنکاش های فنی در دایره تجسس کلانتری 
همچنان ادامه دارد،تصریح کرد:هنوز تلاش 
ها برای دستگیری دیگر افراد مرتبط با این 
باند خطرناک با دستورات ویژه قضایی ادامه 

دارد.
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در امتداد تاریکی

زنی در مخمصه شوهر معتاد!  

آن روز به خاطر این که دختر 2 ساله ام  به سرما خوردگی مبتلا 
شده بود، برای جلوگیری از انتشار ویروس، نتوانستم او را با خودم 
به سرکار ببرم اما وقتی به خانه بازگشتم تازه متوجه شدم که شوهر 

معتادم او را فروخته است و...
به گزارش اختصاصی روزنامه خراسان، این ها بخشی از اظهارات 
زن 2۵ ساله ای است که مدعی بود شوهر معتادش دختر او را به 
خانواده دیگری فروخته است و حالا او برای یافتن فرزند خردسالش 
تلاش می کند. این زن جوان درباره این ماجرای تلخ و سرگذشت 
تاسف بار خود به مشاور و مددکار اجتماعی کلانتری پنجتن مشهد 
گفت:1۰ سال قبل زمانی که 1۵ سال بیشتر نداشتم پدر معتادم 
مرا به عقد مردی درآورد که همسر و 2 فرزند خردسال داشت. من 
که در 2سالگی مادرم را در یک سانحه تصادف از دست داده بودم، 
نمی توانستم در برابر خواسته پدرم مقاومت کنم چرا که 3 خواهر 
دیگرم نیز ازدواج کرده بودند و من هم باید به خانه بخت می رفتم اما 
هیچ کس را نداشتم تا با او درد دل کنم یا برای رهایی از این شرایط 
راهنمایی بگیرم. پدرم نیز فقط به فکر تامین هزینه های اعتیادش 
بود و با پولی که از خواستگارم گرفته بود تا مدتی می توانست بدون 
دغدغه به استعمال مواد مخدر بپردازد. خلاصه در حالی که به 
خاطر تاهل خواستگارم به هیچ وجه دوست نداشتم زندگی مشترک 
را در کنار او آغاز کنم اما مقاومت هایم بی فایده بود و بعد از گذشت 
چند روز از مراسم عقدکنان پا به خانه شوهرم گذاشتم ولی او برای 
من شرط گذاشته بود که برایش مواد مخدر تهیه کنم در غیر این 
صورت مخارج زندگی ام را نمی داد. من هم در طول 2 سال اول 
زندگی مشترک مشکل خاصی نداشتم و همسرم نیز بیشتر روزها 
را در کنار همسر اولش سپری می کرد و من هم به وعده خودم برای 
تامین مواد مخدر مصرفی شوهرم عمل می کردم و در پایان هر ماه  
نیز او مبلغی را برای هزینه های زندگی به من پرداخت می کرد تا 
این که صاحب دختری شدم و زندگی ام رنگ دیگری گرفت. او را 
در آغوش می فشردم و همه تلخکامی ها را از یاد می بردم حتی شب 
ها وقتی از سرکار به خانه بازمی گشتم و همسرم به بهانه های واهی 
کتکم می زد اما هر روز صبح هنگامی که لبخند فرزندم را می دیدم 
همه این سختی ها را فراموش می کردم و از چهره دخترم چنان 
انرژی می گرفتم که تا شب کار می کردم و برای آینده او زحمت 
می کشیدم. خلاصه روزها به همین ترتیب سپری می شد تا این 
که روزی دخترم به سرما خوردگی مبتلا شد و من نتوانستم او را 
با خودم سرکار ببرم و به همین دلیل فرزندم را در خانه گذاشتم و 
خودم به تنهایی سرکار رفتم. ولی شب هنگام زمانی که به خانه 
بازگشتم از دخترم خبری نبود. تازه فهمیدم که شوهر معتادم او را 
به خانواده دیگری فروخته و مبلغ زیادی هم پول گرفته است! حالا 
به مرکز مشاوره کلانتری آمده ام تا برای یافتن فرزندم مرا راهنمایی 

کنید اما ای کاش ...
گزارش اختصاصی روزنامه خراسان حاکی است با توجه به اهمیت 
این ماجرای تلخ  و با صدور دستوری ویژه از سوی سرهنگ جعفر 
خانی)رئیس کلانتری پنجتن مشهد( بررسی های کارشناسی و 

قانونی درباره ادعاهای این زن جوان آغاز شد.
 ماجرای واقعی با همکاری پلیس پیشگیری خراسان رضوی

اختصاصی خراسان

رئیس پلیس مشهد با اشاره به دستگیری باند زورگیران مخوف تشریح کرد: 

رانندگان تاکسی های اینترنتی طعمه دزدان خون ریز!
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۹اجتماعی

 معاون اجرایی رئیس جمهور از دستور رئیس دولت به وزارت ارتباطات و شورای عالی 
فضای مجازی درباره بازنگری در فیلترینگ خبر داد. این در حالی است که آذر سال 
قبل نیز رئیس جمهور خود تغییر شرایط در فیلترینگ را با بازگشت آرامش وعده داده 

 بود. عضو کمیسیون فرهنگی به خراسان می گوید: باید ببینیم از فیلترینگ 
چه کسانی  سود می برند!
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گزیده 

سخنگوی شورای نگهبان : 

از ایرادات لایحه عفاف و 
حجاب چشم پوشی نمی کنیم

سخنگوی شــورای نگهبان با بیان ایــن که از 
ایـــرادات لایحه عفاف و حجاب چشم پوشی 
نمی کنیم گفت: در حال بررسی ابهامات لایحه 
عفاف و حجاب هستیم. به گزارش   مهر، هادی 
طــحــان نظیف   در جلسه پــرســش و پــاســخ به 
مناسبت گرامی داشت روز دانشجو، در دانشکده 
حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران  گفت: در 
حال بررسی مــواردی در این لایحه هستیم که 
ببینیم ابهامات موجود در لایحه ارسالی قبلی 
که از سوی کمیسیون قضایی تهیه شده بود، رفع 

شده است یا خیر.

۴ رکن اصلی در سند ملی 
امنیت غذایی چیست؟

آن طور که خبرگزاری صداوسیما خبر داد،  سند 
ملی امنیت غذایی روز گذشته با حضور رئیس 
جمهور رونمایی شد. معاون نظارت و ارزیابی 
ستاد علم و فــنــاوری دبیرخانه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی در باره این سند گفت:  این سند، 
 سندی منسجم و  مشتمل بر ۲۰۰ برنامه اقدام 
ملی است که بناست این حوزه را سامان دهی 
کند. ضمن این که ۴ رکن اصلی در حوزه تولید 
غذا، حوزه سلامت غذا، حوزه دسترسی به غذا و 
حوزه رسیدگی به منابع پایدار و پایداری تولید را 
پیگیری می کند. وی همچنین گفت: مهم ترین 
مسئله ای که در واقع سند به آن می پردازد تولید 
با تاکید بر افزایش راندمان و متناسب با جمعیت 
کشور است که   بتواند پایداری تولید را نیز در بلند 
مدت مهیا کند. زاهدی گفت: دوره اجرایی این 
سند ۱۰ ساله است و طبیعتاً بیش از دوره اجرای 
برنامه هفتم اســت. او افــزود:  بــرای شناسایی 
به موقع آسیب در اجرای این سند، باید برنامه 
بلند مدت و واکنش سریع داشته باشیم تا به موقع 
بتوانیم نقص ها را شناسایی کنیم و عکس العمل 

مناسب نشان دهیم.  

  متفورمین  
 پرمصرف ترین 
دارو در کشور  

ــر و رئــیــس ســازمــان  مــعــاون وزیـ
غــذا و دارو گفت: ســال گذشته 
و  تولید  بیشترین  متفورمین 
مصرف را در دارونامه کشور داشته 
است؛ بنابراین پرمصرف ترین و 
پرتیراژترین دارو از نظر تولید، 
متفورمین بوده است. به گزارش 
ایسنا، دکتر سیدحیدر محمدی 
در مراسم تولید نخستین انسولین 
نسل جدید در کشور با اشــاره به 
پیشرفت عــلــم داروســـــازی در 
انسولین های  سمت  به  حرکت 
طولانی اثر و قرص های انسولین، 
از ورود تولیدکنندگان انسولین 
در دنــیــا بــه عــرصــه تولید قرص 
گفت:  وی  داد.  خبر  انسولین 
ــه اســتــنــاد آمـــارهـــای ســازمــان  ب
بــهــداشــت جــهــانــی از بیماری 
ــد  ــدود ۹۰ درصـ ــ ــــت، حـ ــاب ــ دی
ــیــا از  از جمعیت دیــابــتــیــک دن
ــای خوراکی این بیماری  داروه
استفاده می کنند و حــدود ۱۰ 
درصد نیز مصرف کننده انسولین 
تزریقی هستند. رئیس سازمان 
ــزود: دنیا به سمت  غذا و دارو اف
تولید انسولین های طولانی اثر 
مــی رود و امــروز یکی از قلم های 
طولانی اثر در کشور ما تولید شد. 
همچنین انسولین های هفته ای 
ــوزه درمــان  نیز انــقــلابــی در حـ
دیابت است که در کشور ما نیز 
تولید  سمت  به  تولیدکنندگان 
آن و نیز قرص انسولین حرکت 
کــرده انــد؛ به طــوری که مراحل 
انجام  حــال  در  آن  تحقیقاتی 
است و ظاهرا در مسیر مطالعات 

بررسی ارزیابی قرار دارد. 

با علم و فناوری

صادق غفوریان-اگرچه در یک سال گذشته 
زمزمه های بازنگری و بررسی مجدد سیاست 
فیلترینگ را در چند نوبت شنیدیم و خواندیم 
و چندان اتفاق خاصی رخ نداد اما یک بار دیگر 
معاون اجرایی رئیس جمهور از دستور رئیس 
دولــت بــرای بازنگری سیاست فیلترینگ خبر 
داد.محسن منصوری که به مناسبت بزرگداشت 
روز دانشجو، شنبه به جمع دانشجویان دانشگاه 
علم و صنعت رفته بود، در برابر سوال دانشجویان 
درباره محدودیت های اینترنتی تصریح کرد که 
آقای رئیسی اخیرا به وزارت ارتباطات و شورای 
عالی فضای مجازی دستور داده اند که در موضوع 

فیلترینگ بررسی مجدد انجام گیرد.

فیلترینگ در شرایط التهاب، منطقی است       

بی شک، سیاست فیلترینگ برخی پیام رسان ها 
و شبکه های اجتماعی و محدودسازی اینترنت 
در برهه هایی از شرایط ملتهب اجتماعی لازم 
بوده است و نه فقط در کشور ما بلکه در تمام دنیا، 
دولت ها برای کنترل شرایط از ابزار محدودسازی 
عادی  با  امــا  کنند  می  استفاده  سایبر  فضای 
شدن وضعیت، تلاش خود را به کار می گیرند تا 

محدودیت ها را از میان بردارند.

وعده رئیس جمهور در آذر 1401       

وقتی صحبت از بازنگری در سیاست فیلترینگ 
به میان می آیــد، ناخودآگاه وعــده های پیشین 
مسئولان به ذهــن می آیــد. یکی از ایــن مــوارد، 
وعده رئیس جمهور در ۱6 آذر ۱۴۰۱ بود که 
ایشان در مراسم روز دانشجو این طور تصریح 
کرد: »محدودیت های ایجاد شده به دلیل اخلال 
دشمن و ایجاد ناامنی است ؛ محدودسازی شده 
و حتما بدانید با شرایط امن، وضعیت متفاوت 

خواهد بود.«

مطالبه رئیس جمهور از رئیس جدید در        

اسفند 1401

 یکی دیگر از پیگیری های مرتبط با بازنگری در 
سیاست فیلترینگ، مربوط به اسفند ۱۴۰۱ بود که 
رئیس جمهور در حکم انتصاب محمدامین آقامیری 
دبیر جدید شورای عالی فضای مجازی آورد که 
»بازنگری در سیاست های مسدودسازی فضای 
ــای دینی و انقلابی و  مجازی با تأکید بر ارزش ه
توجه به اقتضائات نوین فضای مجازی« را در دستور 
کار خود قرار دهد. البته آقامیری، هشت ماه پس از 
این حکم درآبان۱۴۰۲، در پاسخ به سوالی درباره 
این دستور رئیس جمهور به شبکه شرق گفت: »ما 
روی سیاست های مسدودسازی تمرکز داریم و 
الان با مصداق کاری نداریم. مصداق ها را کمیته 
فیلترینگ مشخص می کند که اعضای مختلفی 
مانند دولت، مجلس، قوه قضاییه و... در آن عضو 

هستند.«

فیلترینگ فوری، بازنگری غیرفوری       

مرور این ماجراها نشان می دهد، اجرای سیاست 
فیلترینگ  به صورت »فوری« انجام می شود، اما 
بازنگری در این سیاست نه تنها »فوری« انجام نمی 
شود بلکه با ابهام و مقداری بلاتکلیفی مواجه است. 
این ابهام را به سادگی می توان در دستورهای مکرر 
بازنگری دید که پس از گذشت بیش از یک سال از 
آغاز فیلترینگ و بازگشت شرایط عادی به جامعه، 

همچنان در شرایط فیلترینگ به سر می بریم.

نتیجه فیلترینگ چه بود؟       

با توجه به استفاده گسترده 65 تا ۹6 درصدی 
کاربران از فیلترشکن ها که کمیسیون صنایع 
ــورای اسلامی و سایر بخش ها به آن  مجلس ش
تصریح کرده اند، بعید به نظر می رسد، امروز حتی 
مسئولان و دست اندرکاران و سیاست گذاران 

امر فیلترینگ، خود همچنان به تاثیر فیلترینگ 
قائل باشند. در کنار انبوه اظهارنظرها درخصوص 
اثرگذاری فیلترینگ، این مطالبه صدیف بدری نایب 
رئیس کمیسیون عمران مجلس در صحن علنی 
مجلس خطاب به وزارت ارتباطات قابل تامل است: 
»تکلیف فیلترینگ و محدودیت های بی نتیجه 
اعمال شده در پلتفرم ها و سکوهای اجتماعی 
جهانی را یک بار برای همیشه روشن کنید.«)جهان 

صنعت-خرداد۱۴۰۲(

  از تبعات فنی تا آسیب های اخلاقی       

اگر فیلترینگ از نظر فنی به گونه ای بود که کاربران 
به هر نحوی امکان دسترسی آزاد به شبکه ها و 
محتوای مدنظر را نداشتند، بــاز ایــن قــدر جای 
ناراحتی وجود نداشت. اما این ناراحتی آن جا به 
غصه تبدیل شده است که نه تنها امــروز کاربران 
محدودیتی در دسترسی به فیلترشده ها ندارند، 

بلکه ما به دست خودمان، زمینه مراجعه آن ها به 
سایر محتوای نامناسب و غیراخلاقی را نیز فراهم 
کرده ایم.در بخش فنی و افت کیفیت اینترنت به 
دلیل افزایش استفاده از فیلترشکن ها فقط کافی 
است به گزارش مردادماه گذشته کمیسیون صنایع 
و معادن درباره بررسی کیفیت اینترنت و چالش های 
ایجاد شده بــرای شهروندان و کسب و کارهای 
اینترنتی مراجعه کنیم که در آن به صراحت اعلام 
شد: » علاوه بر کاهش سرعت، اثرات منفی دیگری 
در استفاده از VPN بر شبکه را می توان این گونه 
عنوان کرد: ۱- بازشدن نشت فعال ۲- پایین آمدن 
پهنای باند 3-  مخاطرات امنیتی برای خود کاربر و 
شبکه ارتباطی ۴-  قرار گرفتن اطلاعات کاربر در 

معرض دسترسی غیرمجاز هکر ها«
آقای مسئول! با این وصف و با توجه به آمار بیش از 
۹۰ درصدی استفاده کاربران از فیلترشکن ها، می 
توانید ادعا کنید که »فیلترینگ« اثرگذار بوده است؟

 باید ببینیم فیلترینگ منافع چه کسانی را 
تامین می کند؟

ما به سراغ حجت الاسلام والمسلمین جواد 
نیک بین، نماینده کاشمر و عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس می رویم. از نیک بین که 
چندی پیش در یک برنامه تلویزیونی به شدت 
از سیاست فیلترینگ و دست های پشت پرده 
آن انتقاد و افشاگری کرده بود، می پرسیم، 
چرا با وجــود دستورات و وعــده های مکرر 
درباره بازنگری در فیلترینگ، باز هم اتفاقی 
ــد: بله رئیس  نمی افتد؟ او پاسخ می ده
جمهور دستور می دهد و این که چرا اتفاقی 
نمی افتد را باید از حوزه رئیس جمهور جویا 

ــد. مــا بــایــد ببینیم  ش
منافع چه کسانی در تداوم فیلترینگ تامین 
می شود که این مسئله حل نمی شود. در 
پرسش دیگری از نیک بین می پرسیم، آیا 
مجلس در موضوع فیلترینگ بنای ورود و 
بررسی مجدد ندارد؟ که این عضو کمیسیون 
فرهنگی در پاسخ تصریح می کند: »حقوق 
عامه« طبق اصول مختلف قانون اساسی به 
رسمیت شناخته شده است و بستن فضای 
مجازی مصوبه قانونی و مجلس شــورای 

اسلامی را ندارد.

 فقط بازنگری شود، حل نشود!



اقتصاد دو شنبه   20  آذر 1402 .  شماره 1021380
27 جمادی الاول 1445  . 11 دسامبر 2023

نرخ ارز 
هر گرم زعفران نگینربع سکهنیم سکهسکه طرح جدیدطلای18عیاردرهم اماراتیوانپوندیورودلار )مرکز مبادله ارزی(

)2,712(425,135545,320635,38071,400138,14024,565,000) 500,000( 292,500,000153,500,000103,500,000580,000
 شاخص

جهش قیمت گوسفند زنده 
در تابستان امسال نسبت به 

تابستان 1401

بنا بر اعلام مرکز آمار ایران، در تابستان امسال 
و در بخش دامداری سنتی، متوسط قیمت یک 
کیلوگرم گوسفند و بره زنده بیش از 193 هزار 
تومان و متوسط قیمت یک کیلوگرم گاو پرواری 
زنده بیش از 187 هزار تومان بوده که نسبت 
به فصل مشابه سال قبل به ترتیب 1٦0,٥ و 

144.3 درصد افزایش را نشان می دهد.

محمد حقگو- پرونده تخلف ارزی چای دبش 
کماکان در صدر اخبار و تحلیل های این روزها 
قرار دارد. دیروز در فضای مجازی نامه ای از 
بانک مرکزی خطاب به وزیر جهاد منتشر شد که 
نشان می دهد این بانک تقریباً قبل از همه تاریخ 
هایی که برای نقطه شروع مبارزه با فساد چای 
دبش تاکنون مطرح شده، نسبت به  این مسئله 
حساس شده و ثبت سفارش برای واردات چای 
را متوقف کــرده اســت. در سوی دیگر رسانه 
هایی از قبیل روزنامه شرق و هم میهن داده 
های جدیدی از وضعیت اخذ تسهیلات کلان 
این شرکت و همچنین صورت های مالی آن را 

افشا کردند. 
پرونده فساد چای دبش را اگر نگوییم بزرگ 
ترین، قطعاً یکی از بزرگ ترین تخلفات مالی در 
سال های گذشته است که با گذشت بیش از یک 
هفته از اعلام گزارش سازمان بازرسی، کماکان 
مورد توجه رسانه ها و تحلیل گران بوده و ابعاد 

جدیدی از آن آشکار می شود.  

پیدا شدن مبدأ جدید کشف تخلف 	 

یکی از موارد محل اختلاف درخصوص پرونده 
فساد چای که دستمایه گروه های سیاسی نیز 
قرار گرفته، چگونگی آغاز کشف و مقابله با آن 
است. تاکنون شواهد نشان می داد که نامه 
فعالان اقتصادی به معاون اول رئیس جمهور در 
اواخر سال گذشته، باعث آغاز پیگیری و مقابله 
دولت با این فساد شده است. با این حال، برخی 
ادعاهای جدید نشان می دهد که احتمالًا مبدأ 
زمانی کشف تخلف به قبل از آن بر می گردد. 
دیروز نامه ای از بانک مرکزی در فضای مجازی 
منتشر شد که نشان می دهد رئیس فعلی بانک 
مرکزی که 8 دی سال قبل به ریاست بانک 
مرکزی منصوب شد، در 22 همان ماه یعنی 
کمتر از دو هفته پس از آغاز ریاست، در نامه ای 
به وزیر جهاد کشاورزی وقت )ساداتی نژاد که 
اواخر فروردین امسال خبر استعفای او رسانه 
ای شد( میزان ثبت سفارش ها برای واردات 
چای را نامتعارف دانسته و تخصیص ارز برای 

این کالا را متوقف کرده است.

سیاهه وام های کلان دبش	 

اما روزنامه هم میهن دیروز گزارشی تحلیلی 

منتشر کرد که نشان می دهد دریافتی های 
شرکت واردکننده چای به حوزه ارزی محدود 
نمی شود و به عنوان مثال این شرکت تسهیلات 

کلانی هم از بانک ها دریافت کرده است.
این گزارش با استناد به لیست تسهیلات اعطایی 
بانک ها از خرداد 1401 تا شهریور 1402 و 
همچنین لیست ارزهای پرداختی بانک مرکزی 
در دو بخش نیمایی و آزاد از فروردین 97 تا 
اعلامی  لیست  )آخرین   1400 اردیبهشت 
ــت: شرکت مذکور  بانک مــرکــزی( آورده اس
توانسته در دو سال گذشته لااقل 2 هزار و 900 
میلیارد تومان نیز از بانک های کشور تسهیلات 
دریافت کند. بانک های صادرات با بیش از 871 
میلیارد تومان، شهر با بیش از 308 میلیارد 
تومان، خاورمیانه با بیش از 186 میلیارد تومان، 
کارآفرین با بیش از 166 میلیارد تومان، ایران 
زمین با بیش از 130 میلیارد تومان، ملی با 
بیش از 100 میلیارد تومان و تجارت با حدود 
90 میلیارد تومان، از جمله بانک هایی هستند 
که بررسی ها تاکنون نشان می دهد تسهیلات 

به این شرکت پرداخت کرده اند.

جزئیات جدید از ارزهای دریافتی	 

ــزارش فــوق به  نکته قابل تامل دیگری که گ
ــرده، ایــن اســت که طبق بررسی  ــاره ک آن اش
ها، از مجموع 3 میلیارد و 370 میلیون ارز 
پرداختی به این شرکت، تقریباً تنها 5.7 درصد 
از ارزهای دریافتی دبش در دولت روحانی )تا 
پایان اردیبهشت 1400( و باقی مانده آن در 
دولــت فعلی پرداخت شده اســت. موضوعی 
کــه مــحــســنــی اژه ای، رئیس قــوه قضاییه نیز 
در سخنرانی خــود به مناسبت روز دانشجو 

به صورت کلی تر به آن اشاره کرده بود.
 به گــزارش خراسان، البته طبیعی است که 
مستمسک قرار دادن این موضوع برای هجمه 
علیه یک دولت خاص، منطقی نیست. چراکه 
فعالیت  توسعه  فرایند  گفت  ــوان  ت مــی  اولًا 
فسادگونه دبــش به گونه ای بــوده که بخش 
اعظم ارز دریافتی این شرکت در دولت اخیر 
صورت گرفته است. ثانیاً وقتی که پای فساد 
و منافع مافیایی و به خصوص هماهنگی های 
فسادگونه با بدنه دستگاه های دولتی در میان 
باشد، تفاوتی ندارد در راس دولت چه حزب و 
گروهی مستقر باشند. به عبارت دیگر برخورد 
اصلاحی و پیشگیرانه با فساد و زمینه های آن 

از خود فساد نیز مهم تر است.  

ارز 7.5 سال واردات چای کشور تنها 	 

برای دبش

ایــن گــزارش در ادامــه با نقل قــول از وزارت 
جهاد مبنی بر ایــن که نیاز سالانه کشور به 
چای وارداتی 70 هزار تن و بر اساس جداول 
گمرک، ارزش هر  کیلو چای وارداتــی به طور 
میانگین 6.4 دلار است، این گونه نتیجه گرفته 
که سالانه به طور متوسط با 448 میلیون دلار 
می توان نیاز کشور به چای خارجی را تامین 
کــرد. با این حال شرکت »دبــش سبز گستر« 
3 میلیارد و 370 میلیون دلار ارزی دریافت 
کرده )که شامل واردات ماشین آلات هم بوده 
و بخش عمده آن رفع تعهد نشده( و می توان 
حساب کرد این رقم معادل تامین 7.5 سال 
نیاز کشور به چای اســت. این رقم همچنین 
با احتساب نرخ 50 هزار تومانی برای دلار به 
همراه تسهیلات بانکی که دبش دریافت کرده 

)و احتمالًا این تسهیلات در یک دوره چندساله 
اخذ شده(،تقریباً با نیمی از بودجه عمرانی 

امسال کشور برابری می کند!

افزایش سرمایه ای به میزان 10 برابر سود 	 

سالانه تنها در یک سال

روزنامه »شرق« نیز به بررسی ابعاد دیگری از 
مسئله فساد چای پرداخته است. گزارش این 
روزنامه از صورت های مالی چای دبش که از 
بیانیه ثبت انتشار اوراق مرابحه شرکت در 
سال 1401 استخراج شده، نشان می دهد 
که کل سود به دست آمده شرکت چای دبش 
در سال 1400 فقط 100 میلیارد تومان 
بوده است؛ اما افزایش سرمایه شرکت از محل 
آورده سهامداران آن در همین سال، یعنی 
اکبر رحیمی درآبــادی و خانواده او، ناگهان 
به حدود 6  هزار  و 900 میلیارد تومان رسیده 
است ! در واقع مالک چای دبش و خانواده او 
ناگهان در یک سال نزدیک به 69 برابر سود 
سالانه چای دبش را به دست آورده و آن را 
سرمایه گذاری  خانوادگی شان  شرکت  در 

کرده اند.

معامله اوراق مرابحه چای دبش در بورس 	 

ادامه دارد؟!

گزارش مذکور در بخشی دیگر آورده است: 
یکی دیگر از نکات قابل ذکر دربــاره پرونده 
ــت کــه بــا وجــود  ــن اس ــش ای ــای دب شرکت چ
توضیحات مسئولان نظارتی درباره بازشدن 
پرونده این شرکت از سال قبل، مجوز انتشار 
اوراق مرابحه آن در خــرداد امسال از طرف 
سازمان بــورس و اوراق بهادار صــادر شده 
است. بر  اساس اطلاعات مندرج در سامانه 
کدال، سازمان بورس در 24 خرداد امسال، 
مجوز انتشار هزار میلیارد تومان اوراق مرابحه 
با سود 18 درصــد و سر رسید چهار ساله را 
برای چای دبش صادر کرده که ضمانت آن با 
بانک تجارت بوده است. این دومین مجوزی 
است که سازمان بورس به این شرکت برای 
انتشار اوراق مرابحه داده  و در سال 1401 
 500 مبلغ  به  مشابهی  مرابحه  اوراق  هم 
میلیارد تومان و با ضمانت بانک شهر و مجوز 

سازمان بورس منتشر شده است!

پشت پرده های جدید از فساد دبش  
 با گذشت بیش از یک هفته از جنجال پرونده چای دبش، جزئیات جدیدی از آن از جمله وضعیت تسهیلات کلان این شرکت 

و نامه بانک مرکزی مبنی بر توقف تخصیص ارز به واردات چای مطرح شده است

بازخوانی بودجه 1402

خبر 

 کمک های خیرین آب رسان؛
 به عنوان هزینه قابل قبول 

مالیاتی است

بردبار: قانون بودجه 1402 کمک های نقدی و 
غیرنقدی خیرین در طرح های آب رسانی روستایی 
و آبخیزداری را در صورت تایید مراجع ذی ربط یعنی 
وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی به عنوان هزینه 
قابل قبول مالیاتی محسوب کرده است، به این معنا 
که این هزینه ها می تواند هنگام محاسبات مالیاتی 
شرکت های ذی ربط از درآمدهای آن ها کسر و 
سپس مالیات از سود خالص باقی مانده محاسبه 
شود.بند ص تبصره 8 قانون بودجه امسال در این 
خصوص می گوید:» کمک های نقدی و غیرنقدی 
خیرین در  طرح)پروژه(های آب رسانی روستایی و 
اجرای عملیات آبخیزداری با تایید وزارتخانه های 
نیرو و جهاد کشاورزی به عنوان هزینه قابل قبول 
مالیاتی محسوب می  شود. همچنین در کمک های 
غیرنقدی بهای کالا یا خدمات و عوارض و مالیات 
ارزش افـــزوده پرداختی بابت  طرح)پروژه (های 
مزبور با تایید وزارت نیرو، به عنوان هزینه قابل قبول 
مالیاتی محسوب می  شود.درخور ذکر است، در همه 
کسب و کارها این موضوع قابل توجیه است که برای 
کسب درآمد، به تحمل مخارجی در ارتباط با فعالیت 
شرکت نیاز است، ولی این نکته را باید توجه داشت 
که هزینه های انجام شده و ارائه شده به اداره دارایی 
در خصوص مالیات ها، هنگامی پذیرفته می شود 
که کاملا مرتبط با فعالیت همان واحد تجاری باشد 
که به آن ها هزینه  قابل قبول مالیاتی گفته می شود. 
بسیاری از کارفرمایان برای این که سود واحد تجاری 
خود را کاهش دهند، به ارائه هزینه های مختلف 
صرف نظر از ارتباط آن ها با فعالیت های شرکت 
مبادرت می ورزند و به دنبال این غفلت دفاتر آن ها 
رد می شود و مشمول جریمه نیز خواهند شد. از این 
رو اداره دارایــی در ماده 147 و ماده 148 قانون 
مالیات های مستقیم لیستی از هزینه های مورد تایید 

دارایی را ارائه کرده است .  

 سامانه یکپارچه خودرو امروز
 باز می شود

از طریق سامانه  مرحله جدید عرضه خـــودرو 
ــروز دوشنبه  ــودرو از ام یکپارچه نوبت دهــی خ
تا چهارشنبه انجام می شــود. به گــزارش ایرنا، 
طرح های عرضه در این مرحله به این شرح است: 
ــادی، طرح خــودروهــای فرسوده، طرح  طرح ع
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت )مــادران 
دارای شرایط قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت(. خودروهای عرضه شده در این مرحله، 
با توجه به اعلام شرکت های ایران خودرو )هایما 
ایکس 7(، آرین پارس )لاماری ایما( کرمان موتور 
)جک جی4 ، جک جی3 ،کی ام سی ایکس(، 
ایلیا )دایــون وای 7 ( و سانیار موتور پارسیان 
)تیگارد ایکس 35( مبنی بر امکان فروش فوق 
العاده محصولات خود با تحویل حداکثر سه ماهه 
اســت. در ایــن خصوص: بــرای همه متقاضیان 
مرحله اول و دوم سامانه یکپارچه که موعد زمانی 
تحویل خودروی آن ها پیش از این در فصل های 
آتی  یا سال 1403 تعیین شده )متقاضیانی که در 
طرح های جایگزینی قبلی  یا طرح عرضه خودروی 
وارداتی شرکت کرده اند، امکان انتخاب خودرو 
را نخواهند داشت(، امکان لغو سفارش و انتخاب 
ــودرو از محصولات عرضه شده میسر است.  خ
همه متقاضیانی که تاکنون در سامانه ثبت نام 
نداشته اند و دارای شرایط عمومی تعیین شده 
در مــاده 4 دستورالعمل تنظیم بــازار خــودروی 
سواری توسط شورای رقابت هستند، امکان ثبت 
نام و انتخاب خودرو را دارند. متقاضیانی که طی 
48 ماه گذشته در شرکت های ایــران خــودرو و 
سایپا و طی 24 ماه گذشته از سایر شرکت های 
خودروسازی نسبت به ثبت نام  یا صدور فاکتور 
)تمامی روش های فروش سامانه خودروسازان، 
بورس کالا و ...( اقدام کرده اند و نیز متقاضیان 
دارای پلاک انتظامی فعال، امکان ثبت نام و خرید 
خودرو را ندارند. انتقال امتیاز و حقوق ناشی از 
خرید خودرو به اشخاص )حتی به صورت وکالتی( 
و نیز فروش حواله خودرو به صورت وکالتی ممنوع 
است. با توجه به نوع فروش فوری پس از فراخوان 
ــاز ،  ــودروس ــلام مهلت واریــز وجــه توسط خ و اع
متقاضیان در موعد مشخص شده )حداکثر 5 روز( 

باید برای تکمیل وجه اقدام کنند.

مخالفت وزیر صمت با واردات خودروی برقی چینی

تسنیم/وزیر صمت در مراسم رونمایی از 
نخستین خــودروی تمام برقی تولید داخل 
بــا تاکید بــر ایــن کــه خــودروســازان بــه جای 
ــودروی برقی  ــودروی برقی چینی باید خ خ
ایرانی تولید کنند، گفت: ما باید متناسب با 

اقلیم کشور خودمان خــودروی برقی تولید 
کنیم. خوشبختانه با انعقاد تفاهم نامه ای 
میان شهرداری تهران، سازمان تاکسیرانی 
ــودرو اولین  و وزارت صنعت و مــدیــران خـ
خودروهای برقی به ناوگان تاکسیرانی کشور 

ملحق خواهند شد، البته باید آموزش های 
لازم درخصوص رانندگی با این خودروها به 
مصرف کنندگان ارائه شود که به همین منظور 
وزارت صنعت پیوست فرهنگی را تهیه و برای 

آگاهی عموم مردم منتشر خواهد کرد.
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اولتیماتوم وزارت صمت 

ماینرها تا 15 دی باید در سامانه جامع تجارت ثبت شود 

وزارت صمت اعــام کــرد: امکان اخــذ شناسه 
رهگیری برای دستگاه های استخراج رمزارز در 
سامانه جامع تجارت فراهم شده و دارندگان این 
دستگاه ها تا ۱۵ دی   امسال مهلت دارند تا نسبت 

به این موضوع اقدام کنند.
بــه گـــزارش خبرنگار اقــتــصــادی خــبــرگــزاری 
تسنیم، دارندگان دستگاه های ماینر در سراسر 
کشور موظف به دریافت شناسه رهگیری برای 

دستگاه های خود شدند. طبق اعام وزارت 
صمت، دریافت شناسه کالا از طریق سامانه 
جامع تجارت و در یک مهلت ۱۵ روزه از 
ابتدای دی  امسال امکان پذیر بوده و این 
الــزام شامل حال ماینرهای بهره برداری 

نشده نیز می شود.
بر همین اساس،  کلیه اشخاص حقیقی و 
حقوقی که دارنــده جواز تاسیس  یا پروانه 
بهره برداری تولید ماینر هستند، باید نسبت 
به اخذ یکتای رهگیری اقدام کنند؛ مطابق 
تاکید وزارت صمت و ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، مسئولیت عواقب ناشی از اقدام 
نکردن به موقع در ایــن خصوص به طور 
مستقیم بر عهده دارندگان دستگاه های 
مذکور است.گفتنی اســت، طبق تبصره 
4 مــاده ۱8 قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، کلیه کالاهای تولید داخل یا وارداتی 
ــورت تــجــاری بــرخــاف ضوابط  کــه بــه صـ
تعیینی دولت »خرید«، »فــروش«، »حمل« 
یا »نگهداری« می شوند، در حکم کالای 
قاچاق بوده و با عنوان کالای موضوع قاچاق 
از آن ها یاد می شود.با این تفاسیر، کلیه افراد 
ذی نفع اعم از استفاده کنندگان، دارندگان، 
مونتاژکاران و حتی افرادی که در نگهداری 
دستگاه های ماینر در حال فعالیت هستند، 
مشمول این ماده قانونی هستند و باید به 
منظور پیشگیری از عواقب قانونی، نسبت به 
اخذ شناسه رهگیری ماینرها از سامانه جامع 
تجارت، اطمینان حاصل کنند.همچنین 
انجمن باکچین ایران، طی بیانیه ای ضمن 
اعام این که تاریخ تعیین شده )۱۵دی( 

به عنوان آخرین مهلت بــرای دریافت شناسه 
رهگیری دستگاه های استخراج رمــزارز، دیگر 
قابل تمدید نیست، از دارندگان این دستگاه ها 
خواسته اســت تا بــرای جلوگیری از مشکات 
تعزیراتی و انتظامی هر چه زودتر اقدامات لازم را 
انجام دهند.به گزارش تسنیم، پیش از این محمد 
خدادادی، مجری طرح رمزارز توانیر درخصوص 
اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از استخراج 

غیرقانونی رمــزارز گفته بود که از ابتدای سال 
به  نزدیک  درمجموع  امسال،  تابستان  تا   98
8هزار مرکز استخراج غیرمجاز رمزارز، شناسایی 
شده که بیش از 2۵0هزار دستگاه ماینر در این 
مراکز فعالیت داشته اند. به نظر می رسد با الزام 
دارندگان ماینرها به دریافت شناسه رهگیری، 
مقابله با استخراج غیرقانونی رمــزارز وارد فاز 

جدیدی خواهد شد.

دلایل سخنگوی شورای نگهبان برای بی طرفی شورا در بررسی صلاحیت ها 

طحان نظیف: نگاه سیاسی، حزبی و سلیقه ای در شورای 
نگهبان وجود ندارد 

هادی محمدی – در ایام روز دانشجو ، سخنگو 

و عضو حقوقدان شــورای نگهبان نیز همچون 
بسیاری از دولــتــمــردان و نمایندگان مجلس 
ترجیح داد به جمع دانشجویان برود و به سوالات 
و ابهامات آن ها پاسخ دهد . هادی طحان نظیف 
ظهر دیروز  در جلسه پرسش و پاسخ که با عنوان 
»آقای سخنگو« از سوی تشکل جامعه اسامی 
سیاسی  علوم  و  حقوق  دانشکده  دانشجویان 
دانــشــگــاه تــهــران در ســالــن دکــتــر عنایت این 
دانشکده برگزار شد، در پاسخ به پرسشی درباره 
طرح ادعایی مبنی بر این که شورای نگهبان با 
رد صاحیت گروه های غیر اصولگرا در جامعه 
موجب تک قطبی شدن انتخابات در جامعه شده  
است، گفت: من شما را به واقعیت نظام سیاسی 
ــاع می دهم جهت قضاوت؛ طی  خودمان ارج
بیش از 40 سال اخیر دولت ها و مجالس مختلف 
توانسته اند از همین صندوق های رای تشکیل 
ــای مختلف با  شوند؛ به نظرم چنان چه دوره ه
یکدیگر مقایسه شود، مشاهده می کنیم که هر 
دوره خیلی با دوره  دیگر تفاوت داشته و تجربه 
عملی حکمرانی و زمامداری در کشور خاف 
چیزی است که در سوال آمده است. وی  تاکید 
کرد: ما در شورای نگهبان نگاه سیاسی، حزبی 
و سلیقه ای نداریم، بلکه ما هستیم و قانون؛  ما 
نگاه نمی کنیم که فردی متعلق به جریان سیاسی 
الف است یا ب، بلکه نگاه می کنیم که آیا فردی 
صاحیت قانونی لازم را دارد یا خیر؛ تجربه عملی 
نیز جز این را ثابت نمی کند.دیگر نکات مهم این 

نشست را در ادامه می خوانید.
* ما در حال بررسی چند مصوبه در شورا هستیم. 
یکی از آن ها لایحه برنامه هفتم است که سه نوبته 
در حال بررسی هستیم. بنای مان این است که از 
ابتدای سال آینده این برنامه اجرایی شود، 29 
جلسه در شورا در این زمینه برگزار شده و این 

جلسات ادامه دارد.
* در حال بررسی لایحه عفاف و حجاب هستیم در 
مرحله قبل ابهاماتی به این لایحه داشتیم. مجلس 
ــرادات را دوبــاره رفع کرد. ما دوبــاره در شورا  ای

در حال بررسی ایرادات این لایحه هستیم. این 
لایحه باید سیر قانونی خود را طی کند، این لایحه 
مثل لوایح دیگر بررسی می شود، اگر جایی ابهام 
یا ایرادی باشد باید مرتفع شود.ما متن ایرادات را 
در سامانه شورا به نمایش گذاشتیم و کار خود را 
انجام می دهیم، اگر مصوبه ایرادی داشته باشد 
ما چشم پوشی نمی کنیم، البته هنوز وارد بررسی 

مجدد نشدیم.
*انتشار دلایل رد صاحیت نیاز به مجوز قانونی 
دارد، قانون چنین اجازه ای به ما نداده، البته در 
اصاحیه اخیر شاهد یک ماده  بودیم اگر کسی 
انتصاب کذبی را نسبت به نهادهایی داشت، 

قانون اجازه دفاع را داده است.
* درباره بررسی صاحیت حسن روحانی : هنوز 
وارد بررسی کاندیدای خبرگان نشدیم. دو سه 
هفته پیش آزمون کتبی برگزار شده و وارد آزمون 
شفاهی می شویم.  البته کسانی که عضو مجلس 

خبرگان هستند نیاز به آزمون مجدد ندارند.
* امروز ما استانداردهای دوگانه و چهره زشت 
آن را در موضوع غزه می بینیم. ما ۶4 روز است 
که با یک نسل کشی مواجه هستیم، کسی هم 
به روی خودش نمی آورد. امروز دانشجوهای ما 

باید جهاد تبیین را سرلوحه کار خود قرار دهند.
* رهبران سیاسی کشور همیشه نگاه ویژه ای 
به دانشگاه و قشر دانشجو داشتند. افق نگاه 
جریان دانشجویی باید بیانیه گام دوم انقاب 
ــای قــانــون اســاســی بــاشــد. هیچ گاه  ــان ه و آرم
دشمن  خواست  که  مسیری  در  ما  دانشجوی 

است، قرار نگرفته و نخواهد گرفت.
* از اساس جلسه با هیئت رئیسه و نمایندگان 
با موضوع انتخابات را تکذیب می کنم .این که 
۳0-۳۵ درصد  برنامه های هفتم قبلی  چــرا 
اجرا شده، نیاز به آسیب شناسی دارد.انتخابات 
پیش رو انتخابات مجلس هستند و آن ها کاندیدا 
هستند، لذا هیچ جلسه ای در این خصوص با 
آن ها نداشته و نخواهیم داشت تا وظایف خود را به 
درستی انجام بدهیم، البته ممکن است با برخی 
صاحیت ها  بررسی  فرایند  در  نمایندگان  از 

جلساتی داشته باشیم.
* درباره وجود تعارض منافع در زمینه بررسی 
صاحیت داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری از سوی اعضایی از شــورای نگهبان که 
خودشان داوطلب این انتخابات هستند: این 
قانونی است که مجلس خبرگان در اختیار شورای 
نگهبان گذاشته است و هر لحظه که این مجلس 
اراده کند، می تواند فرایند رسیدگی به صاحیت 
رهبری  خبرگان  مجلس  انتخابات  داوطلبان 
و مرجع بررسی صاحیت را تغییر دهــد. الان 
عما رسیدگی به صاحیت  داوطلبان انتخابات 
مجلس خبرگان توسط فقهایی انجام می شود که 
خودشان داوطلب کاندیداتوری این انتخابات 
نیستند؛ آیــت ا... شب زنده دار نه این دوره و نه 
در دوره قبل بــرای انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری نام نویسی نکردند و آیت ا... جنتی نیز در 
این دوره به همین صورت، اعام کاندیداتوری 

نکردند.

با حضور قالیباف و رئیسی درهمایش چیستی و چگونگی قرارگاهی شدن شورای  عالی انقلاب فرهنگی مطرح شد:

وظیفه شورای عالی انقلاب فرهنگی جلوگیری از تجزیه اجتماعی است 

 آیت ا... سید ابراهیم رئیسی صبح  یک شنبه در 
همایش »چیستی و چگونگی قرارگاهی شدن 
شورای  عالی انقاب فرهنگی« ضمن قدردانی از 
همه کسانی که در سال های سپری شده از تاسیس 
شورای  عالی انقاب فرهنگی در این دستگاه مهم 
خدمت کردند، تصریح کرد: رهبر معظم انقاب 
اسامی شورای  عالی انقاب فرهنگی را یکی از 
مهم ترین ارگان های نظام توصیف می کنند و این 
جلسه نیز برای توجه دادن همه ما به این اهمیت 
است.رئیس جمهور بیانات هر ساله رهبری در 
دیدار با اعضای شورای  عالی انقاب فرهنگی در 
سالروز تاسیس این نهاد را به مثابه چراغ راهی 
برای این شورا دانست و افزود: این جلسه همچنین 
بهانه ای برای یادآوری دوباره این سخنان مهم و 
نیز یادآوری مسئولیت مهم این شورا برای هدایت 
حرکت فرهنگی و علمی کشور به سمت و سوی 
مد نظر رهبر معظم انقاب اسامی و اقتضائات 
انقاب شکوهمند اسامی است.رئیسی با بیان 
این که اهمیت فرهنگ به عنوان جهت دهنده 
به اقدامات زیربنایی در جوامع انسانی بر کسی 
پوشیده نیست، اظهار کرد: این فرهنگ است که 
هم به عنوان شتاب دهنده و هم عامل کند شدن 
حرکت به تمام اقدامات و فعالیت ها جهت دهی 
می کند؛ فرهنگ مهم ترین ابزار برای پیشرفت 
و موفقیت یک جامعه است و اگر از ابزار فرهنگی 
به شکل صحیح، در جا و زمان مناسب استفاده 
شــود، در بسیاری عرصه ها نیازمند استفاده از 
ابزار الزام آور یا تحمیل کننده نخواهیم بود.رئیس 
جمهور با تاکید بر این که موفقیت یک جامعه 
در گرو میزان کارآمدی ابزارهای فرهنگی آن 
است، تصریح کرد: ابزارهای کارآمد فرهنگی ما 
را از بسیاری از بایدها و نبایدها و ابزارهای الزام آور 
بی نیاز می کند.رئیسی با بیان این که امروز نیازمند 
یک نظم و محتوای انقابی و نظم بخشی در مسائل 

فرهنگی هستیم که نقش قرارگاهی شــورای 
 عالی انقاب فرهنگی می تواند به خوبی از عهده 
ایفای آن برآید، گفت: اگرچه همه بخش های 
دیگر نیز در این زمینه مسئولیت دارند و فعال هم 
هستند، اما نقش و سهم شــورای  عالی انقاب 
فرهنگی در این زمینه مهم تر است.رئیس جمهور 
در ادامه اظهار کرد: جهان امروز جهان ارتباطات 
اســت و تهاجم فرهنگی به فرهنگ ها و خرده 
فرهنگ ها و تحمیل الگوهای فرهنگی یک واقعیت 
غیرقابل انکار است. از سوی دیگر همه عرصه های 
زندگی ما با ابزارها و اقتضائات ارتباطی درهم 
پیچیده و بر بستر یک نظام اطاعاتی گسترده 
قــرار دارد، لــذا امکان نادیده انگاشتن یا کنار 
گذاشتن این ابزارهای نوین ارتباطی برای هیچ 
جامعه ای وجود ندارد و تنها راه مقابله موثر با تهاجم 
فرهنگی بی رحمانه ایجاد مصونیت فرهنگی با 
تکیه بر مبانی غنی فرهنگی و دینی اســت.وی 
سیاست گذاری و هدایت دستگاه های متولی 
علم و فرهنگ در جهت اهداف و محتوای انقاب 
اسامی را از جمله مسئولیت های شورای  عالی 
انقاب فرهنگی به عنوان یک مرکز قرارگاهی 
برشمرد و خاطرنشان کرد: بسیار مهم است که 
آموزش و پرورش، رسانه ها و به ویژه رسانه ملی و 
دستگاه های فرهنگی، علمی و تبلیغی ما ذیل یک 
مرکز قرارگاهی در جهت تقویت و ارتقای فرهنگ 
در راستای اهــداف و محتوای انقاب اسامی 
فعالیت کنند.رئیس جمهور در ادامه با اشاره به 
مسئولیت شورای  عالی انقاب فرهنگی نسبت به 
ارتقای توأمان علم و فرهنگ در کشور، شناسایی 
نیازهای فرهنگی جامعه و برنامه ریزی جهت رفع 
آن ها را از دیگر ملزومات مصون سازی جامعه از 
شبیخون فرهنگی دانست و گفت: در این راستا 
رصد دایمی عملکرد دستگاه ها و ارزیابی میزان 
اثرگذاری اقدامات انجام شده در موفقیت اهداف 

تعیین شده بسیار حائز اهمیت است.  محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شـــورای اســامــی نیز 
اظهار کرد:  اگر کسی خسته شده است، به آن ها 
می گوییم به پشت سر نگاه کنید که چه مشکاتی 
پیشرفت هایی  چــه  و  ســر گذاشته ایم  پشت  را 
داشتیم. اما وقتی کسی غرّه شود، به او می گوییم 
بــه مسیر آیــنــده نگاه کند کــه چــه چالش هایی 
ــم که باید حل شــان کنیم. ایــن دو  پیش رو داری
موازنه است که همواره ما را در مسیری درست و 
 محکم نگاه می دارد که نه خسته و نه غرّه شویم.
وی افزود:  مقام معظم رهبری در حوزه سیاست 
فرهنگی بحثی درباره موازنه فرهنگی دارند. هم 
باید فرصت ها را بشناسیم و هم تهدیدها را مهار 
کنیم. اگر به مسیری که از ابتدای پیروزی انقاب 
طی کرده ایم بنگریم، می بینیم که به توازن و تعادل 
در حوزه فرهنگ توجه نکرده ایم.گام به گام که از 
انقاب فاصله گرفتیم، جنبه اقدامات سلبی بر 
اقدامات ایجابی در حوزه فرهنگ غلبه کرد. این 
یکی از دلایل مهم مشکات امروز ماست.قالیباف 
ادامه داد:  اکنون شورای عالی امنیت کشور وظیفه 
حفاظت از تمامیت ارضی کشور را دارد تا نگذارد 
کشور تجزیه شود. شورای عالی انقاب فرهنگی 
هم داریم. این شورا هم وظیفه دارد نگذارد تجزیه 
اجتماعی رخ دهد.وی گفت:  امروز که قرار نیست 
کردستان و سیستان و بلوچستان از ما جدا شود. 
هرگز این اتفاق نمی افتد، اما اگر از داخل و خارج 
ذهن هشت میلیون جوان را از ما دور کردند و هرچه 
خواستند در ذهن آن ها قرار دادند، باید بپذیریم 
این تعداد از ما تجزیه شده اند. لذا اگر در شورای 
عالی انقاب فرهنگی می نشینیم، نباید اجازه 
دهیم این تجزیه اتفاق بیفتد.اگر یک تکه فیزیکی 
از خاک کشور را می گرفتند، خون می دادیم تا آن 
تکه به سرزمین ما بازگردد، اما وقتی ذهن فردی از 

ما جدا شود، متاسفانه کاری نمی کنیم.

آتش سوزی در 18 مخزن  مینی پالایشگاه بیرجند 

روز گذشته آتش سوزی مینی پالایشگاه بیرجند 
را در برگرفت و ۱8 مخزن این پالایشگاه طعمه 
حریق شد به گونه ای که استانداری خراسان  
جنوبی از تهران و خراسان رضوی درخواست 

ارسال هواپیما و بالگرد امدادی کرد.
محمدعلی آخوندی مدیر کل مدیریت بحران 
استانداری خراسان جنوبی، عصر یک شنبه ۱9 
آذر در نشست مدیریت بحران حادثه آتش سوزی 
منطقه ویژه اقتصادی بیرجند که با حضور معاون 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان 
جنوبی در این منطقه برگزار شد، افــزود: همه 
ظرفیت ها و تجهیزات در استان باید به میدان 
بیاید تا خسارت حادثه حریق در منطقه ویژه 
اقتصادی بیرجند به حداقل برسد، البته جان 
افــراد اهمیت بیشتری دارد.بــه گــزارش ایسنا، 
وی گفت: برای این که در این حریق، حادثه ای 

برای افراد رخ ندهد از خودروی آتش نشانی تا 
فوم موجود در شرکت نفت با پیش بینی های لازم 
باید به کارگیری شود.مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری خراسان جنوبی اظهار کرد: شرایط 
طوری نیست که ریسک را مشخص کنیم باید 
بدانیم آیا انفجار تکرار می شود یا نه؟ خدمات 
امدادی از جنبه های ایمن تر باید بررسی شود و 
منطقی نیست که وارد نقطه ای شویم که خطر 
جانی دارد.وی با بیان این که ضعف اطاعات 
تخصصی مهم  ترین مسئله در حال حاضر است، 
گفت: باید شرکت مربوط برای کم شدن خطر 
این اقــدام را انجام دهد.آخوندی اضافه کرد: 
براساس فرضیات و احتمالات نمی توان اقدام 
کرد و امکانات استانی هم باید پای کار باشد، لذا 
اگر به هر دلیلی این تجهیزات به کارگیری نشود، 
از آن نخواهیم گذشت.وی گفت: ورود به کانون 

حریق تا فاصله 200 متری امکان پذیر نبود و 
امکانی برای مانور پروازی هم نیست؛ پس باید با 
همه امکانات موجود ظرفیت سنجی کنیم تا بتوان 
حادثه را مدیریت کرد.مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری خراسان جنوبی با تاکید بر این که تاثیر 
عملیات ها باید مشخص شود، گفت: براساس 
اعام آتش نشانی بیرجند، خطر برای ورود مجدد 
به کانون حریق ۷0 درصد است، لذا رفع خطر 
جانی در اولویت است.نشست مدیریت بحران 
حادثه آتش سوزی منطقه ویژه اقتصادی بیرجند 
به ریاست معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار خراسان جنوبی برگزار شد.آتش سوزی 
در یکی از مخازن 2۵0 تُنی مینی پالایشگاه 
هیدروکربن منطقه ویژه اقتصادی بیرجند ساعت 
8:4۵  دیروز اعام شد و بافاصله عوامل امدادی 

وارد عمل شدند.
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فردانیوز خبرداد: درنامه بسیج دانشجویی  •

امــام صــادق)ع( به آیت ا... جنتی بــرای دفاع 
مجلس  بازنشستگی  سن  افــزایــش  مصوبه  از 
آمــده اســت: در صــورت عدم انجام اصلاحات، 
کسری مالی صندوق های بازنشستگی به طور 
فزاینده رشــد خواهد کــرد و به منابع عمومی 
کشور آسیب خواهد رسید.مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی برای به تعویق انداختن این بحران 
لازم است و نمی توان به بهانه انجام اصلاحات 
ساختاری، اصلاحات سنجه ای و پارامتریک را 

کنار گذاشت.
چندثانیه نوشت:محمدباقر نوبخت رئیس  •

سازمان برنامه و بودجه دولت روحانی گفت:  
تحریم  شرایط  در  نیستیم  بلد  دوستانم  و  من 
کشور را اداره کنیم، هیج وقت هم چنین ادعایی 
نداشتیم/ داشتیم کاری می کردیم که تحریم ها 

لغو شود، همین مجلس کنونی نگذاشت.
ــرارو خــبــرداد:ضــرغــامــی  در واکــنــش به  • فـ

ماجرای "صادق بوقی "گفت: هنوز نتوانستیم 
شادی را به درستی ارائــه کنیم، اگر پیرمردی 
درب مغازه اش شادی کرد از نظر ما متهم است، 
ــام یا مناسبت  ــادی را در ای ولــی اگــر همین ش
مذهبی انجام می داد تشویق هم می شد. ببینید 
چقدر ملاک های ما در ایــن حــوزه چندگانه و 
ــای  ــت، تقاضای ما ایــن اســت راه ه متضاد اس

پیموده نشده را طی کنیم.
معاون  • منصوری،  نوشت:  اعتمادآنلاین 

تندیس  خصوص  در  جمهور  رئیس  اجــرایــی 
حاج قاسم در ورزشگاه سپاهان گفت: تصمیم 
بسیار  تصمیم  قاسم  حــاج  تندیس  برنداشتن 
درستی بــود و دیدید که تا آخرین لحظه این 
تندیس برداشته نشد و نخواهد شد چرا که ما 
همیشه پایبند ارزش های خودمان هستیم و 

کوتاه نخواهیم آمد.
جماران خبر داد: پلیس راهور فراجا در پی  •

انتشار اتهام غیرواقعی مبنی بر شماره گذاری 
خودرو های توقیفی شرکت چای دبش، با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد: اگر نقل و انتقالی برای 
خــودرو هــای شرکت مذکور صــورت پذیرفته، 
مربوط به گذشته و فاقد دستور قضایی مبنی بر 
توقیف یا عدم ارائه خدمات بوده است. گفتنی 
است، پلیس راهور فراجا حق اقامه دعوی علیه 
انتشاردهندگان چنین اتهامات بی اساسی را 

در مراجع قضایی برای خود محفوظ می داند.

سال  • چند  هر  که  فرهیختگان-جامعه ای 

یک بار با اسامی و اعداد بزرگ تر مواجه شود، 
برای مقابله با درد چنین اخباری، هیچ هنجار و 
ارزشی را به رسمیت نمی شناسد و به ریش تمام 
سیاست های فرهنگی می خندد. کاش وقتی در 
اتاق های فکر می نشینید به جای فکر به این که 
چگونه از »خودتان« دفاع کنید به »نجات جامعه« 
از تصور »فساد غیرقابل مهار« می پرداختید. باور 
مردم به این که قوای سه گانه می خواهند با فساد 
مبارزه کنند با دعواهای کودکانه درباره این که 

»اول تو بودی« شکل نمی گیرد.
ــه  • ــام اعــتــمــاد-عــبــاس عــبــدی در ایـــن روزن

نوشت:در این جا به کارگیری دامادها و فرزندان 
و اقوام و فامیل مرسوم است. تا اعتراض کنی 
فوری می گویند این ها مدیر توانمند هستند! 
کجا آزمــون دادنــد؟ نزد پدر خانم. افــرادی که 
نداشته  کافی  تخصصی  و  کارشناسی  سطح 
باشند به دو طریق منشا افزایش فساد می شوند.

دنیای اقتصاد-جمشید برزگر، رئیس کانون  •

انبوه سازان مسکن و ساختمان ایران، در رابطه 
با این که یکی از وظایف دولت ساخت یک میلیون 
واحد در سال بوده است، اما گزارش ها چنین 
متاسفانه  گفته  نمی کنند،  تایید  را  شاخصی 
این برنامه هنوز عملی نشده و فقط کمتر از 10 
درصد از آن موفقیت آمیز بوده، چراکه ساخت 
این پروژه از ابتدا با برنامه ریزی و اصول مناسب 

پیش نرفته است.
ــا حجم انبوهی از صنایع طرف  • ــوان -  ب ج

هستیم کــه آلایــنــدگــی دارنـــد، بــرخــی از این 
آلایندگی ها اشتباه گزارش می شود و آن هایی 
ــزارش مــی شــود بــا پــرداخــت جریمه  هــم کــه گـ
حل وفصل خواهد شد. در واقــع صنایع مجاز 
هستند در ازای پرداخت پول، هوا را آلوده کنند 

و این قانون است! 
کیهان - پایگاه خبری تحلیلی آمریکایی هیل  •

در یادداشتی به نقش آفرینی ایران در کشورهای 
ــوزه دریــای سیاه پــرداخــت و نوشت: ایران  ح
شاهد بازارهای پرسود در سراسر منطقه دریای 
سیاه است. این کشور همچنین فرصتی برای 
گسترش همکاری استراتژیک با روسیه می بیند 
وو این احتمال وجــود دارد که آمریکا در سال 
2025 به سمت داخل حرکت کند. )سیاست 
نگاه به داخل و اولویت داخل بر سطح بین الملل(

چهره   ها

پاسخ کمال خرازی به ادعای کیهان درباره 
واکنش نظامی به حادثه مزار شریف

 
کمال خرازی وزیرخارجه دولت خاتمی با ارسال 
نامه ای به کیهان، مندرجات این روزنامه را در باره 
این که دولت اصلاحات به دنبال جنگ با طالبان 
بوده است رد کرد. خرازی در این نامه که کیهان آن را 
منتشر کرده آورده است: عین یادداشت روزانه خود 
درباره آن واقعه و جلسه آن روز دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی را در این جا می آورم تا شائبه مزبور برطرف 
گــــردد.26/5/1377- دیــروز و امــروز معاونین 
جلسه داشتند تا طرح سیاسی برخورد با قضیه 
کشتار دیپلمات های ما توسط طالبان را تهیه کنند. 
به نظر وزارت خارجه نمی توان قضیه را با دخالت 
نظامی حل کرد. امروز جلسه دبیرخانه شورای عالی 
داشتیم. دو تن از برادران سپاه، دری نجف آبادی و 
پورمحمدی از اطلاعات، من و بروجردی از وزارت 
خارجه و لاریجانی از صداوسیما در این جلسه حضور 
داشتند. لاریجانی و بــرادران سپاه مدافع دخالت 
نظامی و آزادسازی هرات بودند و اعتقاد داشتند که 
با چند گردان می توان از نیروهای خودی محافظت 
کرد. من پرسیدم که برای چه در افغانستان دخالت 
نظامی کنیم. هدف ما باید نگهداری مرزهایمان 
باشد و از موضع قدرت به کار سیاسی بپردازیم.در 
حالی که بحث شدیدی در گرفته بود، صداها بلند و 
فضای جلسه هیجانی بود، آقای حجازی سر رسید و 
پیام رهبری را بدین صورت بازگو کرد که: »من به هیچ 
وجه به این تصمیم نرسیده ام که کشور را وارد جنگ 
کنم. آن چه من مطرح کردم تعلیق به محال است که 
آیا جبهه متحد می تواند تضمین کند که هرات را نگه 
دارد، این به این معنا نیست که ما بچه های خودمان را 
بفرستیم و جنگ تمام عیار در کشور پدید آید. فضای 
ذهنی من اصلا عملیات ورود به خاک کشور دیگر 
نیست.« صحنه جالبی بود. برادرانی که خواستار 
تصرف هرات بودند، با شنیدن پیام رهبری همگی 

سکوت اختیار کردند و لذا در پایان 
جلسه برای رفع کدورت، همدیگر را 

بوسیدیم و بدین ترتیب، دخالت 
نظامی منتفی شد./انتخاب

تصویب لایحه »امنیت اطلاعات« بین ایران و 
روسیه

نمایندگان در نشست علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون 
ــورد لایحه  امنیت ملی و سیاست خارجی در م
موافقت نامه همکاری در حوزه امنیت اطلاعات بین 
دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت فدراسیون 
روسیه با کلیات آن با 180 رأی موافق، 27 رأی 
مخالف و 10 رأی ممتنع از مجموع 229 نماینده 
حاضر در جلسه موافقت کردند. ابوالفضل عموئی 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در دفاع از لایحه موافقت نامه همکاری در 
حوزه امنیت اطلاعات بین دولت جمهوری اسلامی 
ایران و دولت فدراسیون روسیه، گفت: در موضوع 
بسیار مهم امنیت اطلاعات، دو کشور موثر ایران و 
روسیه توافق و همکاری کردند از این جهت ظرفیتی 
برای نمایش توانمندی ایــران در موضوع امنیت 
اطلاعات است و نیز زمینه های همکاری میان دو 
کشور وجود دارد چراکه وقتی حملات سایبری 

صورت گیرد و تهدیدات داخل فضای 
مجازی علیه کشور انجام می شود به 

عنوان یک تهدید مشترک در 
این لایحه دیده شده است.

کمالوندی: صحبت از برجام "۲" از سوی 
گروسی عجیب و دور از انتظار بود

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به تصمیم 
کشورمان در تجدیدنظر نسبت به ادامه کار تعدادی 
از بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی با ملیت 
فرانسوی و آلمانی، گفت: ما با استفاده از حق 
قانونی و مشروع خود فعالیت بازرسانی از آلمان و 
 فرانسه را لغو کردیم اما متاسفانه به دلیل گزارش

 جهت دار مدیرکل آژانس و عدم اشاره به این حق 
قانونی کشورمان در این خصوص فضا ســازی و 
حاشیه سازی شد. وی در خصوص صحبت های 
اخیر گروسی در مورد لزوم امضای برجام "2"با ایران 
نیز گفت: از این گونه موضع گیری های سیاسی 
تعجب می کنم چراکه وظیفه گروسی محدود به 
چارچوب اقدامات فنی است. مدیرکل باید گزارش 
های واقعی و به دور از احساسات را ارائه کند اما 
متاسفانه شاهد بودیم که ایشان اخیرا صحبت 
از تفاهماتی کرده که اساسا با حیطه مسئولیت 
ایشان مغایر است و علی القاعده او نباید چنین 
صحبت هایی سیاسی را مطرح می کرد. کمالوندی 

تاکید کرد: تاکنون هیچ کس غیر از 
مدیرکل آژانس صحبتی از برجام 

2 نکرده است. این نوع موضع 
از  دور  و  عجیب  گــیــری 

انتظار است/خانه ملت

توکلی-  »شریان« تشکلی است تازه تاسیس که 

اسفندماه سال گذشته فعالیت خود را آغاز کرده 
و  برخی چهره های سیاسی را در خود جای داده 
است. در نخستین مجمع عمومی این جریان  که 
با حضور مهرداد بذرپاش، امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی، حجت الاســلام سید محمود نبویان، 
نمایندگان ادوار و دیگر شخصیت های سیاسی 
و با مشارکت بیش از 500 نفر از چهره های 
ــورای مرکزی  مختلف برگزار شــد، اعضای ش
شریان منتخب مجمع انتخاب شدند.  کمی بعد 
اما امیرحسین قاضی زاده هاشمی، رئیس بنیاد 
شهید در گفت و گویی اعلام کرد که حضورش در 
اولین مجمع شریان به عنوان سخنران بوده و عضو 
این تشکیلات نیست. همچنین برخی شنیده ها 
حکایت از آن دارد که پس از شکل گیری شریان 
توسط بذرپاش در سال گذشته که با میدان داری 
رسایی مخالفت علنی خود را با شانا نشان داد، 
قرار است به زودی تشکیلات جماران هم دور 
جدید فعالیت خود را آغاز کند. گفتنی است در 
اولین شورای مرکزی جماران که تابستان سال 
98 تشکیل شد، مسئولین فعلی دولتی رئیسی 
مانند مهرداد بذرپاش وزیــر راه، محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر ارشــاد، حجت ا... عبدالملکی 
وزیر مستعفی دولت، سینا کلهر و وحید یامین 
پور معاونین وزارت ورزش و نظام موسوی، کاوه 
اشتهاردی و فرجی عضو آن بودند و احمد نادری 

نیز دبیر کل آن است.

شریان؛از همگرایی تا رقابت درون جریانی 	 

استارت دوباره این تشکیلات در کنار فعالیت های 
شریان را می توان  نشانه ای از عزم وزیر راه برای 
جدی و البته مستقل از شانا در انتخابات داست. 
با این همه اما این » شریان « است  که این روزها 
بر سرزبان ها افتاده. شریانی که  به گفته فاطمه 
سادات حمیدیان سخنگوی این جریان راهبردش 
حفظ استقلال در عین همگرایی بین جریان های 
اصول گراست. حمیدیان حالا در تازه ترین اظهار 
نظر خود که مورد توجه  برخی رسانه ها و محافل 
سیاسی نیز قرار گرفته است، راهبرد این جریان 
جدید اصولگرایی را رقابت در درون جبهه انقلاب 
اسلامی توصیف کرده و می گوید: »اولین راهبرد 
شریان، رقابت انتخاباتی در درون جبهه انقلاب 
اسلامی و نه با جریان اپوزیسیون غرب گراست؛ 
به عنوان دومین راهبرد نیز بر این باور هستیم که 
رقابت های انتخاباتی نباید زمینه سوءاستفاده 
بــرای دشمنان قسم خورده انقلاب اسلامی را 
فراهم آورد.« اظهاراتی که با واکنش صبح نو 
همراه شد و این رسانه اصولگرا در این باره نوشت: 
»رقابت یکی از پایه های اصلی هر انتخاباتی است 

و بدون آن رقابت انتخاباتی خالی از معنا می شود؛ 
اما یک حقیقت همیشگی هم وجود دارد و آن این 
که جریان های سیاسی باید تلاش کنند نهایت 
وحدت درونی را در گفتمان و تشکیلات خویش 
داشته باشند و این شاید تنها راز پیروزی هر جریانی 
در انتخابات هاست. مخصوصا این که جریان های 
و  وحــدت  انتخابات،  آستانه  در  باید  سیاسی 
یکپارچگی را در دستور کار خود قرار دهند؛ نه 
رقابت های درون گفتمانی. حال اگر یک جریان 
سیاسی به جای وحدت، رقابت درون گفتمانی 
را سرلوحه برنامه ها و راهبردهای انتخاباتی خود 
قــرار دهــد، بی شک مسیر برعکس یک جریان 
عادی و طبیعی سیاسی را طی می کند و به زیان 
گفتمان های همسو و نزدیکش اقدام می کند.« با 
همه حرف و حدیث ها و حواشی که پیرامون شریان 
و موضع شــورای ائتلاف در قبال این گــروه تازه 
تاسیس که بگذریم؛ ماحصل اظهارات حمیدیان 
در کنار موضعی که صبح نو گرفته است نشان می 
دهد که شریان بنا دارد مستقل و جدا از »شانا«  پا 
به عرصه انتخابات بگذارد. فحوای اظهارات اخیر 
رسولی سخنگوی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 

اسلامی نیز همین را نشان می دهد. رسولی در 
همین باره گریزی غیر مستقیم به این موضوع زده و 
تاکید کرده است: »شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی، شورایی مشورتی است و با نظر جمعی 
کار می کند؛ در عین حال بارها اعلام کرده ایم که 
در شورای ائتلاف به روی همه جریاناتی که دل در 
گرو انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی دارند، باز 
است اما درخصوص کسانی که حاضر نیستند نظر 
جمعی را پذیرفته و دور میز شورای ائتلاف بنشینند 
و اساساً علاقه مند به تک روی هستند، نمی توانیم 
در شورا برای آن ها برنامه ای داشته باشیم؛ آن ها 
مسیر خود را می روند اما ما به عنوان شورای ائتلاف 
به دنبال انجام کار جمعی و وحدت هستیم؛ همه 
طرف ها باید تمام ظرفیت های خود را بیاورند تا 
مجلسی کارآمدتر ]در مقایسه با مجلس یازدهم[ 
داشته باشیم.« او در ادامه سخنان خود و در پاسخ 
به این سوال که آیا جبهه پایداری و شریان جلساتی 
را برگزار کرده اید؟ پاسخ می دهد: »در حال حاضر 
]فقط[ آقای سیدرضا تقوی از شورای وحدت، دور 

میز شورای ائتلاف نشسته است.« 

 

در طول 4 دهه ای که از پیروزی انقلاب اسلامی 
ــذرد، بــه ویـــژه طــی ســال هــای گذشته،  ــی گ م
رویارویی اطلاعاتی جمهوری اسلامی ایران و 
کشورهای غربی و همچنین رژیم صهیونیستی 
ــوده است.  هــمــواره در بالاترین سطح خــود ب
تنها در چند ماه اخیر نهادهای اطلاعاتی - 
امنیتی کشورمان بارها از دستگیری تیم های 
تروریستی و جاسوسی وابسته به بیگانگان خبر 
داده اند که همین موضوع مهر تأییدی است بر 
این که دشمنی غربی ها با مردم ایــران نه تنها 
تمام نشده که در لایه های امنیتی ادامه دارد. 
دیروز اولین جلسه رسیدگی به اتهامات یوهان 
هنریک نیلز فــلــودروس نیز به ریاست قاضی 
افشاری در شعبه 26 دادگاه انقلاب اسلامی 
برگزار شد. به گزارش میزان، قاضی در ابتدای 
نیلز  هنریک  یوهان  متهم  گفت:  جلسه  ایــن 
فلودروس به همراه وکلای خود در جلسه حضور 
دارد، مترجم رسمی نیز در جلسه حضور دارد. 
قاضی با اعلام رسمیت جلسه دادگاه گفت: از 

نماینده دادستان دعوت می کنم کیفرخواست 
صادره را از سوی دادسرای تهران قرائت کند.
نماینده دادستان با حضور در جایگاه گفت: با 
کسب اجازه از هیئت قضات شعبه 26 دادگاه 
انقلاب اسلامی، کیفرخواست صادره درباره 
متهم یوهان هنریک نیلز فلودروس تبعه سوئد 
مبنی بر افساد فی الارض، اقدامات گسترده 
علیه امنیت کشور با وصف همکاری اطلاعاتی 
گسترده با رژیم صهیونیستی را قرائت می کنم.

وی گفت: طبق گـــزارش وزارت اطــلاعــات و 
مستندات ارائه شده، تحقیقات صورت گرفته و 
اظهارات متهم، وی با عوامل رژیم صهیونیستی 
در ارتباط بوده است.وی افزود: متهم در حوزه 
جمع آوری اطلاعات به نفع رژیم صهیونسیتی 
در قالب پروژه های برانداز با محوریت موسسات 
آمریکایی، اسرائیلی و اروپایی شناخته شده 
فعال در این حوزه، علیه جمهوری اسلامی ایران 
فعال بوده است.به گفته نماینده دادستان یوهان 
فلودروس ارتباط شبکه ای با عوامل و عناصر 

اتحادیه اروپــا و نمایندگان مرتبط با گروهک 
تروریستی منافقین داشته و در حوزه های مذکور 
تحت پوشش پروژه ها و با هدایت عوامل اسرائیل، 
اجرای پروژه های مختلف با هدایت عناصر رژیم 
به  موسوم  سرویس  مدیریت  با  صهیونیستی 
سرویس اقدام خارجی توسط متهم و مرتبطان 
ــاط گــیــری و نقش آفرینی  ــب وی در قــالــب ارت
موسسات و سازمان های فعال در حوزه براندازی 
بین المللی  همکاری های  توسعه  سازمان  و 
اتحادیه اروپا DEVCO که مدیران و عناصر اصلی 
آن را عوامل مرتبط با رژیم صهیونیستی تشکیل 
داده، فعالیت داشته و پروژه براندازی مرتبط 
با جمهوری اسلامی ایــران را دنبال می کرده 
ــت. نماینده دادســتــان گفت: ایــن مسائل  اس
موضوعاتی مانند مسائل در ظاهر به حقوق بشر 
در ایران، حقوق زنان، آخرین وضعیت مخالفان 
جمهوری اسلامی، فعالیت های نظامی ایران، 
وضعیت تحریم ها، وضعیت غنی سازی و موضوع 
هسته ای مرتبط است، حضور متهم در ایران در 

قالب هیئت کمیسیون اروپا همزمان با همکاری 
ــا و  با نهاد های و سرویس های اطلاعاتی اروپ
اسرائیل در ایران با پوشش کارمند اتحادیه اروپا 
همراه با کمیساریای عالی سازمان ملل در امور 
پناهندگان، حضور و سخنرانی در کنفرانس 
پژوهش در زمینه مهاجرت با موضوع پیگیری 
چالش ها و تشریح راه حل ها را شامل می شود. 
برقراری ارتباط شبکه ای در کشور با سایر عوامل 
سرویس اطلاعاتی سوئد، اقــدام و فعالیت در 
پروژه های براندازی و انتقال پول به ایــران در 
قالب پروژه های اشاره شده، همکاری و ارتباط 
ــا از دیگر اقدامات  اطلاعاتی در اتحادیه اروپ
متهم است که در کیفرخواست به آن ها اشاره 
شده است. نماینده دادستان گفت: همچنین 
با عناصر  سفر به فلسطین اشغالی، ارتباط 
ــم اشغالگر قــدس و جمع آوری  و عوامل رژی
اسلامی  جمهوری  برنامه های  از  اطلاعات 
ایــران که ارتباطی با حوزه حرفه ای فعالیت 
متهم نداشته از دیگر اقدامات وی اســت. با 
توجه به سایر قراین موجود نامبرده مجرم و 
مستند ماده 286 از قانون مجازات اسلامی و 
ماده 6 قانون مقابله با اقدامات خصمانه رژیم 
صهیونیستی، کیفر وی مورد تقاضا است.پس 
از اظهارات نماینده دادستان، قاضی ختم 
جلسه را اعلام کرد و گفت: زمان جلسه بعدی 

متعاقبا اعلام می شود.

سخنگوی شریان : اولین راهبرد ما، رقابت انتخاباتی در درون جبهه انقلاب 
اسلامی و نه با جریان اپوزیسیون غرب گراست

فهرست بذرپاش در راه است؟ 

محاکمه دیپلمات جاسوس
اولین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات یوهان فلودروس برگزار شد. 

نماینده دادستان گفت: این متهم سوئدی با رژیم صهیونیستی همکاری 
اطلاعاتی داشته است

هادی محمدی – سرانجام و پس از چند تست 

مهم و موفق در مورد استفاده از موشک کوتاه برد 
مجید بر روی پهپاد رزمی کرار، روز گذشته ده ها 
فروند از این پهپاد مسلح به موشک که برای شکار 
پرنده های دشمن به کار می رود به سازمان رزم 
نیروی پدافند هوایی ارتــش الحاق شد. پهپاد 
کرار رهگیر مسلح به موشک مجید با عنوان طرح 
رسول که حاصل همکاری و هم افزایی وزارت 
دفــاع و پشتیبانی نیروی های مسلح و نیروی 
ــش اســت می تواند با هزینه  پدافند هوایی ارت
بسیار کمتر از هواپیماهای با سرنشین ، عملیات 
رهگیری و انهدام هواگردهای متخاصم را به انجام 
رساند. موشک پدافندی مجید نیز که برای انهدام 
اهداف هوایی استفاده شده به دو صورت حرارتی 
و تصویری هدف را ردگیری و دنبال می کند. 
با الحاق پهپادهای طــرح رســول به یگان های 
پدافندی در سطح کشور، بخش عــمــده ای از 
عملیات پدافند هوا پایه به صورت تاکتیکی و در 
هر موقعیت جغرافیایی به خصوص موقعیت های 
حساس از جمله نوار مرزی سراسر کشور و با هزینه 
بسیار پایین تر نسبت به استفاده از هواپیماهای 

با سرنشین و با درصد خطر کمتر انجام می شود.

طرح رسول چیست ؟	 

طرح پهپادی رسول، 9 مرحله تست های میدانی و 
عملیاتی گسترده و حساس پروازی را نیز به دنبال 
داشته  و با بهره گیری از پهپادهای ارتقا یافته به 
موشک هوا به هوای کاملًا بومی، توانایی ردگیری 

و درگیری علیه هرگونه پرنده و اهداف متخاصم 
در بُرد عملیاتی حاصل شده است.ارتقای ظرفیت 
پدافند تاکتیکی، انعطاف تغییر فضای درگیری 
پدافند هوایی متحرک، تعریف جدیدی از قواعد 
و شیوه های نبرد هوایی، کاهش خطرپذیری 
مأموریت رزم هوایی، ارتقای توان رزمی پدافند 
هواپایه و افزایش قدرت بازدارندگی با دستیابی 
به دانش و فناوری پیشرفته پهپادی، ارتقای برد 
عملیاتی و تقویت اصــل دفــاع در عمق پدافند 
هوایی یعنی دست بلند در سرعت پاسخگویی 
به تجاوزهای احتمالی هوایی را از مزایای طرح 
پهپادی رسول برشمرد.در این طرح پهپاد جت 
کرار به موشک حرارتی با برد 8 کیلومتر تجهیز 
شده است، طی یک سال و نیم انجام تحقیقات و 
مطالعات میدانی گسترده بر روی موشک های 
مختلف به منظور پیاده سازی و نصب روی پهپاد 
کرار، در نهایت موشک زمین به هوای »مجید« 
با انجام تغییراتی فنی در قسمت های مختلف 
با قابلیت شلیک به صورت هواپایه انتخاب شد. 
موشک مجید در قالب تست های زمینی و پروازی 
مورد ارزیابی عملکرد میدانی قرار گرفت؛ فرایند 
تست و ارزیابی بدون سرجنگی در منطقه عمومی 
جندق در ارتفاع سه هزار پایی و در فاصله چهار 
هــزار و 735 متری انجام پذیرفت و سرانجام 
پهپاد کرار مسلح به موشک مجید همراه با سر 
جنگی علیه پهپاد هــدف، همزمان با رزمایش 
پهپادی 1402 ارتش جمهوری اسلامی ایران 
برابر سناریویی که پیش بینی شده بود، مأموریت 

خود را با موفقیت انجام داد.طرح رسول مفهوم 
جدیدی از پدافند هوایی با عنوان پدافند هوایی 
هواپایه بدون سرنشین را به جهانیان معرفی کرد 
که غیر از ایــران 4 یا 5 کشور این توان را دارند. 
موفقیت تست عملیاتی طرح رسول و دستیابی 
به پهپاد مسلح با قابلیت رزم هوایی به عنوان دست 
بلند پدافند هوایی به طور چشمگیری توان رزمی 
پدافند هواپایه را ارتقا داده است و تأثیر مستقیمی 

در بازدارندگی دفاعی دارد.

فرمانده کل ارتش: کرار مسلح باعث تغییر 	 

راهبرد دشمن می شود

سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش در حاشیه مراسم الحاق ده ها فروند پهپاد 
کرار مسلح به موشک مجید که در دانشگاه افسری 
خاتم الانبیاء )ص( برگزار شد، در جمع خبرنگاران 
گفت: ما از مدت ها قبل ایــن نیاز را احساس 
می کردیم که بایستی پرنده ای داشته باشیم که 
همه چیز آن از درون توسط دانشمندان داخلی 
کشورمان ساخته شده باشد .وی با بیان این که 
»کرار توان قابل ملاحظه ای را به نیروی پدافند 
هوایی ارتش اضافه خواهد کرد« گفت: همان 
طور که قبلًا هم گفتم، دشمن باید در راهبردها 
و راهکنش های نبردهای هوا به هوای خود به 

خصوص در بعد هواپیماهای بــدون سرنشین 
تجدید نظر قطعی کند. نیروی پدافند هوایی ارتش 
امروز در این عرصه دست بالا را در نبردهای هوایی 

خواهد داشت.

فرمان رهبری در مورد تولید انبوه کرار 	 

امیر علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند 
هوایی ارتش نیز در حاشیه مراسم الحاق ده ها 
فروند پهپاد کرار مسلح به موشک مجید جمع 
خبرنگاران گفت: در رزمایش ارتش جمهوری 
اسلامی ایران بعد از تحقیقات زیاد و کارهای 
علمی، دانشی، شبانه روزی به طور مشترک بین 
نیروی پدافند هوایی ارتش و متخصصان وزارت 
دفاع، طی یک سال موفق شدیم برای اولین بار در 
کشور عزیزمان پروژه پهپاد مسلح با موشک مجید 
را انجام دهیم؛ ما دستور فرماندهی معظم کل قوا 
را داشتیم مبنی بر این که باید به تولید انبوه برسد و 
در توان رزم نیروی پدافند هوایی ارتش قرار گیرد. 
وی افزود: ما در این مدت کوتاه فرمان فرمانده 
ــم و مراسم الحاق  معظم کل قوا را انجام دادی
تعداد زیادی از پرنده های بدون سرنشین مسلح 
به موشک مجید را انجام دادیم. این  پهپادها به 
عنوان نمونه به مناطق مختلف پدافندی در کشور 
اعزام خواهند شد و در مدار عملیاتی در توان رزم 
نیروی پدافند هوایی قرار می گیرند. هواپیماها 
و پهپادهای بــدون سرنشین به لحاظ قیمت 
قابل قیاس با هواپیماهای با سرنشین نیستند؛ 
بنابراین ما می توانیم با قیمتی بسیار پایین تر، 
کــاری که بایستی یک هواپیمای با سرنشین 
انجام دهد با پهپادهای بومی و کاملًا ایرانی، 
می توانیم کارها را انجام دهیم و از امکاناتی که 
دارند استفاده کنیم. امیر صباحی فرد درباره 
کشورهای صاحب این توانمندی گفت: این 
دستاورد برای اولین بار در ایران رونمایی شد و 
برای اولین بار در چرخه عملیاتی قرار می گیرد؛ 
در دنیا نیز چند کشور انگشت شمار دارای این 

توانمندی هستند.

»کرار«به میدان آمد
ده ها فروند پهپاد کرار مسلح به موشک مجید )پهپاد مسلح موشک هوا 

به هوا( برای دفاع هوایی به توان رزم مناطق پدافندی در نوار مرزی سراسر 
کشور الحاق شد. فرمانده کل ارتش گفت: نیروی پدافند هوایی ارتش 

دست بالا را در نبردهای هوایی خواهد داشت


